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اقتصادی

طرح ضربتی وام ازدواج تمدید شد

متقاضیان وام ازدواج عجله کنند
گر چه قرار بود طرح ضربتی اعطای وام ازدواج در فرصتی دو ماهه و تا پایان شهریورماه 
اجرایی شود، اما تعلل برخی از زوجین موجب شد تا بانک مرکزی این طرح را ۱۵ روز 

دیگر تمدید کند.
به گزارش ایسنا، طرح ضربتی اعطای وام ازدواج از ابتدای مردادماه به مرحله اجرا رسید 
و قرار بود تا پایان شهریورماه ادامه یابد. این در حالی است که با توجه به طولانی شدن 
صف وام ازدواج و حدود ۵۰۰ هزار نفری که در انتظار دریافت این تسهیلات بودند، 
بانک مرکزی تصمیم گرفت تا با مشارکت ۱۱ بانک روند پرداختی ها را تسریع کند. بر 
این اساس با توافق انجام شده با بانک های ملی، سپه، کشاورزی، مسکن، توسعه تعاون، 
تجارت، ملت، صادرات، رفاه، قرض الحسنه مهر ایران و صندوق قرض الحسنه پارسیان 
طرح ضربتی وام ازدواج اجرایی شد. قرار بود در کنار تمامی بانک هایی که در سامانه 
وام ازدواج فعال بوده و تسهیلات پرداخت می کردند این ۱۱ بانک به طور ویژه و با 
سهمیه بندی انجام شده به گونه ای روند پرداخت تسهیلات را تسریع کنند که تا پایان 
زمان این طرح صف متقاضیان وام ازدواج به حداقل برسد. به این منظور بانک ها با منابع 
خود و نه با خط اعتباری بانک مرکزی و با پیش بینی حدود ۵۰۰۰ میلیارد تومان منابع، 
طرح را آغاز کردند. در شرایطی تا چند روز آینده مهلت دو ماهه به پایان خواهد رسید 
که بانک مرکزی در اطلاعیه ای از تمدید ۱۵ روزه طرح ضربتی وام ازدواج خبر داده است، 
دلیل این بوده که برخی متقاضیان تعیین شعبه شده تاکنون برای تکمیل مدارک خود به 
شعب بانک ها مراجعه نکرده اند. بنابراین با تفاهمی با بانک های مورد نظر قرار بر این شد تا 

۱۵ مهرماه زمان تمدید و متقاضیان بتوانند از این طرح استفاده کنند.
این در حالی است که متقاضیان وام ازدواج باید بعد از تعیین شعبه حداکثر تا ۱۲ روز 
کاری به شعب مراجعه کرده و همچنین حداکثر بعد از یک ماه از این اقدام مدارک خود 
را تکمیل کنند. طبق آخرین آماری که بانک مرکزی اعلام کرده با همکاری بانک های 
مشارکت کننده در طرح ضربتی وام ازدواج و همچنین سایر بانک هایی که در سامانه این 
وام قرار دارند، از ابتدای طرح تاکنون بیش از ۴۰۰ هزار فقره تسهیلات ۱۰ میلیون تومانی 
به زوجین پرداخت شده است. در طرح ضربتی وام ازدواج اولویت با مناطق کم برخوردار 
و محروم بود و بعد از آن سایر مناطق کشور را شامل می شد. همچنین برای تسریع در 
روند پرداختی ها موضوع ضمانت که پیشتر یکی از مشکلات اصلی زوجین بود برطرف 

شده و برای آن هشت گزینه از سوی بانک مرکزی تعیین شد.

پازوکی: 

کسری بودجه بیماری مزمن شده است 
یک کارشناس اقتصادی می گوید:»برای حل مشکل همیشگی کسری بودجه ابتدا 
لازم است وابستگی بودجه ها به نفت کاهش یافته و سپس جلوی ریخت و پاش های 

بودجه جاری گرفته شود.«
مهدی پازوکی در گفت وگو با خبرآنلاین با بیان اینکه کاهش قیمت نفت در 
نیمه نخست امسال دولت را واداشته تا دیگر راهکارهای تامین بودجه را مدنظر 
بگیرد،اظهارداشت:»درآمد دولت باید از طریق مالیات، نفت، صادرات و تولید تامین شود، 
اما در بخش نفت امسال هم شاهد کاهش قیمت ها نسبت به پیش بینی بودجه هستیم 
واین موضوع موجب کاهش درآمدهای بودجه و سرمایه گذاری های پیش بینی شده 
براساس قیمت نفت شده است.« وی افزود:» در سالهای حاکمیت دولت های نهم و 
دهم، بودجه جاری به شدت متورم شد و خیلی از نهادها به دولت و بودجه دولتی 
وابسته شدند.با این حال آنطور که انتطار می رفت در چهارسال گذشته اصلاح ساختار 
بودجه برای کاهش و ابستگی بودجه جاری به نفت انجام نشد و بودجه جاری سال به 
سال در حال افزایش است.« این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه در حال حاضر 
برای جبران کسری بودجه چاره ای جز صرفه جویی نیست،خاطرنشان کرد:» لازم 
است دولت دوازدهم نسبت به اصلاح ساختار بودجه اقدام کند. در حال حاضر خیلی 
از نهادهای متعلق به بخش خصوصی نیز از دولت بودجه دریافت می کنند. البته صرفه 
جویی در بودجه به معنای کاهش هزینه های ضروری نیست، بلکه به معنای کنترل 
ریخت وپاش هایی است که از دولت های گذشته باقی مانده و مانند یک بیماری مزمن 
بودجه را گرفتار کرده و این روند غلط ادامه دارد.« پازوکی با اشاره به کسری تراز عملیاتی 
بودجه امسال گفت:» در یک اقتصاد سالم، منبع اصلی هزینه های جاری دولت باید 
مالیات باشد و درآمد نفت باید صرف تاسیسات زیربنایی و سرمایه گذاری های بین نسلی 
شود؛براین اساس نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی یکی از شاخص هایی است که 
در تمام جهان مدنظر قرار می دهند، این شاخص در ایران، در حال حاضر حدود ۱۱ 
درصد است. در حالی که در اقتصادی همچون مالزی این نسبت ۲۱ درصد، در ترکیه 
۲۵ درصد است.« او اضافه کرد:»باید بپذیریم که جهان مدرن را، اندیشه مدرن اداره می 
کند نه ابزار مدرن؛ باید بپذیریم که با یک مدیریت سنتی نمی توانیم یک جامعه صنعتی 
را اداره کنیم. اگر هزینه های دولت بر اساس مالیات تامین شود آن دولت خود را در مقابل 
جامعه پاسخگو خواهد دید.« به گفته پازوکی مالیات باعث کارآیی اقتصاد و گسترش رفاه 
عمومی می شود و خدمات عمومی دولت برای مردم بالا می رود. در این صورت است که 

می توان انتظار داشت که اقتصاد ایران از وابستگی به نفت نجات می یابد.

رئیس اتاق بازرگانی،صنایع و معادن تهران :

دولت ارز را قیمت گذاری نکند
 رئیس اتاق بازرگانی،صنایع و معادن تهران با بیان اینکه ردپای دلارهای رانتی همچنان 
در اقتصاد ایران دیده می شود، گفت: دولت بعد از حذف ارز مسافرتی، نباید دلار را 

قیمت  گذاری کند. 
مسعود خوانساری گفت: برای تک نرخی کردن ارز و واقعی سازی قیمت آن، باید دو 
اقدام صورت گیرد؛ به این معنا که بساط ارزهای دو قیمتی برچیده شده و تخصیص 
ارزهای مبادله ای هم کاهش یافته و حذف شود.   رئیس اتاق بازرگانی تهران افزود: روش 
حذف ارزهای مبادله ای این است که به تدریج کالاها را از شمول دریافت ارز مستثنی 
کرد و در گام های ابتدایی، ارز تخصیص به واردات کالاهای اساسی، حذف شود و به صفر 
برسد.   وی تصریح کرد: از سوی دیگر با توجه به تورم داخلی و تفاضل آن با تورم خارجی، 
قیمت ارز محاسبه شود؛ البته نه اینکه دولت قیمتگذاری ارز را صورت دهد بلکه کنترل 
های لازم را صورت دهد تا جلوی نوسانات نرخ ارز گرفته شود و بر اساس قیمتی که در 
بازار وجود دارد، عرضه و تقاضا خود به خود، قیمت را تعیین کند.    به گفته خوانساری، 
حذف ارز مسافرتی در هر حال، باعث دونرخی بودن ارز می شد؛ و حذف آن یکی از روش 
های یکسان سازی نرخ ارز است و خود قدم مثبت به شمار می رود. رییس اتاق تهران در 
خصوص عدم استقبال صادرکنندگان نسبت به خرید و فروش ارز در شبکه بانکی ادامه 
داد: در گذشته به دلیل اینکه بانکها، ارز را به نرخ مبادله ای از صادرکنندگان می خریدند، 
جذابیتی وجود نداشت؛ اما اکنون اگر بانکها خرید و فروش ارز از سوی صادرکنندگان را 

تسهیل کنند، استقبال بیشتر خواهد شد.

یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس  مطرح کرد

تداوم گشایش خطوط اعتباری با کاهش 
ریسک اقتصادی

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به آواربرداری های صورت گرفته در اقتصاد 
کشور گفت:باید با کاهش ریسک اقتصادی در کشور در زمینه گشایش خطوط اعتباری 

و جذب فاینانس عملکرد کشور را ارتقا داد. 
معصومه آقاپور علیشاهی درباره سرمایه گذاری ۱۰ میلیارد دلاری چینی ها در ایران به 
صورت فاینانس گفت:برای دست یابی به رشد اقتصادی مدنظر در برنامه ششم توسعه 
باید به میزان کافی سرمایه گذاری در کشور انجام شود بنابراین بطور طبیعی باید از 
ظرفیت سرمایه گذاری خارجی استفاده بهینه شود. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد:به دلیل پیشرفت تکنولوژی و اقداماتی مانند تولید نفت شیل 
در آمریکا نمی توان به درآمدهای نفتی برای توسعه کشور اتکا کرد بنابراین باید در زمینه 
های مختلف مانند طرح های نیروگاهی، معادن و فولاد سرمایه جذب کرد. نماینده مردم 
شبستر در مجلس شورای اسلامی با مثبت ارزیابی کردن انعقاد موافقتنامه خط اعتباری 
بین ایران با کشورهای چین و کره جنوبی ادامه داد:در حال حاضر در بسیاری موارد به 
دلیل کمبود منابع مالی برای سرمایه گذاری، خام فروشی انجام می شود. آقاپورعلیشاهی 
ادامه داد:نقش بانک ها در زمینه جذب سرمایه گذاری بسیار مهم بوده و نقش مهمی در 
گشایش خطوط  اعتباری دارند و باتوجه به اینکه بعد از برجام شرایط برای استفاده از این 
ظرفیت فراهم است باید بیشتر در این رابطه تلاش کرد. وی در ادامه گفت و گوی خود با 
خبرنگار خبرگزاری خانه ملت افزود:می توان عنوان کرد در دولت یازدهم از اقتصاد کشور 
آواربرداری شد و در حال حاضر ریل گذاری در اقتصاد انجام شده و با گشایش خطوط 
اعتباری شرایط برای توسعه اقتصاد فراهم می شود. آقاپورعلیشاهی  تصریح کرد:استفاده 
از فاینانس اقدام مناسبی بوده و قراداد ۱۰ میلیارد دلاری خط اعتباری با چینی ها در 

توسعه صنایع مختلف و طرح ها تاثیرگذار است. 
این نماینده مردم در مجلس دهم بابیان اینکه ارتقای سطح دیپلماسی اقتصادی 
ضرروت دارد، افزود:باید سفارتخانه های کشور دغدغه های تجار ایرانی را حل کنند تا 
بخش صادرات با رشد چشمگیری روبرو شود البته ایجاد معاونت اقتصادی در وزارت 
خارجه اقدام مثبتی است. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی یادآور 
شد:باید با کاهش ریسک اقتصادی در کشور در زمینه گشایش خطوط اعتباری و جذب 

فاینانس عملکرد کشور را ارتقا داد.

سیاست گذاری های دولت یازدهم در اقتصاد تا اندازه 
زیادی چالش های این حوزه را هموار ساخت به گونه ای 
که ارزیابی ها از وضعیت کنونی اقتصاد کشور، بر لزوم ادامه 

برخی سیاست ها در دولت دوازدهم تاکید دارد. 
در  جمهوری  رییس  روحانی«  »حسن  الاسلام  حجت 
طول چند ماه که از آغاز کار دولت دوازدهم می گذرد، 
بارها در سخنرانی های خود بر اولویت های اقتصادی دولت 

دوازدهم اشاره و تاکید کرده است. 
وی بتازگی نیز اقدام فوق برنامه ای را به همه وزارتخانه ها 
با هدف بهبود شرایط ابلاغ کرد. روحانی فرصتی دو ماهه 
به وزیران کابینه داد تا اولویت های وزارتخانه خود را مطابق 

جهت گیری ها و اولویت های مطرح شده ارایه دهند. 
و  پایه  گسترش  خارجی،  سرمایه  جذب  موانع  رفع 
سازی،  خصوصی   در  جدیت  مالیاتی،  عدالت  ارتقای 
بازار  فعال  های  سیاست   اجرای  پولشویی،  با  مبارزه 
بازنشستگی،  های  صندوق   مالی  وضعیت  اصلاح  کار، 
واگذاری بنگاه  های اقتصادی، ایجاد تحرک در بخش 
مسکن، برنامه  ریزی برای توسعه اشتغال مولد و حمایت 
اقتصادی روحانی  از فرمان  تولید داخلی گوشه ای  از 
اقتصادی  به وضعیت  برای ساماندهی  به وزارتخانه ها 

کشور است. 
با  وگو  گفت  در  ایرنا  خبری  تحلیل  و  پژوهش  گروه 
»مهدی کرباسیان« معاون وزیر صنعت،  معدن و تجارت 
و رییس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( و »علی رحمانی« کارشناس 
بازار سرمایه و مدرس دانشگاه برنامه ها و سیاست های 
اقتصادی دولت یازدهم و شرایط ادامه این سیاست ها در 

دولت دوازدهم را مورد بررسی قرار داده  است . 

** افزایش تولید و اشتغالزایی؛ اولویت نخست 
دوره دوم دولت 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در این گفت وگو به 
شرایط اقتصادی کشور در زمان روی کار آمدن دولت تدبیر 
و امید پرداخت و گفت : دولت یازدهم وقتی فرمان کشور 
را به دست گرفت که اقتصاد دچار چالش هایی چون نرخ 
تورم ۴۰ درصدی، رشد منفی در بخش صنعت و تجارت، 
تحریم جدی صندوق های ضمانت صادرات و بدهی های 

گوناگون بود.
مدیرعامل ایمیدرو ادامه داد : به طور تقریبی یکی دو سال 
نخست، دولت یازدهم به دنبال رفع چالش ها و ایجاد ثبات 
در اقتصاد بود که خوشبختانه موفقیت های خوبی در رفع 

این مشکلات به دست آورد. 
کرباسیان با اشاره به برنامه های اعلام شده از سوی رییس 
جمهوری در جلسه رای اعتماد به وزیران پیشنهادی دولت 
در مجلس، تصریح کرد: سیاست هایی که آقای رییس 
جمهور در مجلس به آن اشاره کردند و نمایندگان نیز بر 
اساس آن به وزیران وی رای دادند، در دولت دوازدهم اجرا 
خواهد شد. تولید، اشتغال و توجه بیشتر به اقتصاد مقاومتی 

از مهمترین دستور کارهای دولت دوازدهم خواهد بود. 
رییس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران در باره راهکارهای مقابله با فساد که 
یکی از برنامه های اصلی دولت در عرصه اقتصادی کشور 
است، گفت: فساد مالی و اداری واقعیتی است که برای ایران 
با پسوند اسلامی امری ناپسند تلقی می شود. ما باید به طور 
جدی با فساد مبارزه کنیم و مشکلات ساختاری موجود در 

این زمینه را از بین ببریم. 
به اعتقاد وی ، نبود شفافیت اقتصادی، روابط ناسالم در 
اقتصاد و رانت در برخی معادلات و معاملات اقتصادی باعث 

شکل گیری فساد مالی در برخی بخش ها می شود. 
»الکترونیکی کردن سیستم ها باعث کاهش نقش انسان 
در روابط، ساختارهای دولتی و صدور مجوزها خواهد شد 
و شفاف سازی بیشتر را به همراه خواهد داشت. در این 
صورت فساد نیز در بخش های مالی و اداری کاهش خواهد 

یافت.« 
کرباسیان معتقد است: فسد مانند خوره، اقتصاد، اخلاق و 
در نهایت شالوده حکومت و مملکت را می خورد و کشور را 

دچار خسارت های جدی خواهد ساخت. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت درعین حال با اشاره 
به رکود حاکم بر تولید و همزمان رشد نقدینگی تاکید کرد: 
باید برنامه هایی در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
برای تولید و اشتغال طرح ریزی و اجرا شود تا در این مسیر 
ضمن کاهش نرخ تورم، اقشار کم درآمد نیز آسیب نبینند و 
ثبات بیشتری برای برنامه های بلندمدت و سرمایه گذاران 

حاصل شود. 
وی افزود: تاکید بیش از اندازه بر کنترل نرخ تورم در 
برخی بخش ها، باعث فاصله افتادن در رونق می شود لذا 
در این رابطه باید میان رونق، رکود، تورم و نقدینگی تعادل 

ایجاد کرد. 

** سه بایسته اقتصادی دولت دوازدهم 
رحمانی کارشناس بازار سرمایه در واکاوی برنامه های 
اقتصادی دولت در دولت یازدهم گفت: مهمترین سیاستی 
که در دولت قبلی اجرا شد حرکت به سوی مهار تورم 
بود که با موفقیت نیز اجرا شد. ثبات نرخ ارز و قیمت ها 
در بازارهای کالا از دیگر هدفگذاری های دولت در بخش 
اقتصادی بود. در این میان از شرایط رکودی نیز نباید غفلت 

کنیم. 
به گفته وی ، در دولت های نهم و دهم بخش عمده ای 
از منابع کشور صرف سرمایه گذاری در بخش املاک و 
مستغلات شد و با حجم زیادی از پروژه های ساختمانی 

روبه رو شدیم که اکنون نیمه کاره مانده است. 
این کارشناس بازار سرمایه، سرمایه گذاری بیش از اندازه 
در بخش مسکن در دوره های قبلی را عامل بلوکه شدن 

سرمایه ها در این بخش عنوان کرد.
»در این دوره از فعالیت، دولت باید راهکارهایی برای سیال 
این بخش درپیش گیرد. جذب سرمایه  سازی سرمایه 
گذاری خارجی در بخش مسکن و استفاده از این ظرفیت 
ها در بخش گردشگری راهکار خروج املاک و مستغلات از 

انجماد در این بخش خواهد بود. «
با اشاره به تاثیر رکود جهانی بر چالش های  رحمانی 
اقتصادی کشور گفت: ایجاد تحرک در اقتصاد کشور، یکی 
از مهمترین برنامه هایی است که دولت دوازدهم باید به آن 
توجه کند.  این اقتصاددان در تشریح سیاست های پولی و 
مالی دولت یازدهم و وضعیت ادامه آن در دولت دوازدهم 
تصریح کرد: دولت یازدهم در سیاست های پولی، سیاست 
انقباضی و در سیاست های مالی، افزایش مالیات را در پیش 
گرفت. در این سال ها که سیاست انقباضی اعمال شد، 
دولت به دنبال مهار و کنترل تورم بود. این برنامه یکی از 

اقدامات پسندیده دولت در این بخش بود. 
وی سپس ادامه داد : برای ادامه برنامه در بخش سیاست 
های مالی باید فکری اساسی کرد، اگرچه ممکن است 
منجر به تورم شود اما نباید خیلی نگران بود چون شدت 
رکود جدی است و در بسیاری بخش های مشکلی ایجاد 

نخواهد شد. 
وی با ابراز امیدواری درباره ادامه نیافتن سیاست های 
انقباضی دولت یازدهم در دولت دوازدهم، ادامه داد: به نظر 
می رسد در دولت کنونی، سیاست های پولی به شدت قبل 
ادامه نیابد اما در حوزه سیاست مالی و بودجه نشانه هایی 
دیده می شود که به دلیل اطلاعات ناکافی در این زمینه، 
نمی تواند تحلیل مناسبی ارایه داد. به نظر می رسد کسری 
بودجه ای در اندازه منطقی وجود داشته باشد که حتی این 

میزان برای اقتصاد نیز مفید است. 
کاهش پلکانی نرخ سود سپرده های بانکی نیز از دیگر 
سیاست های پولی و مالی دولت یازدهم بود که ادامه آن 
را در دولت دوازدهم شاهد بودیم. بر اساس ابلاغیه بانک 
مرکزی، از یازدهم شهریور ماه سود سپرده های یک ساله 
به ۱۵ درصد و نرخ سپرده های کوتاه مدت نیز ۱۰ درصد 
محاسبه می شود. رحمانی دراین باره گفت: تصمیم تازه 

بانک مرکزی درباره کاهش نرخ سود، نیازمند ابزارهایی 
است. برخلاف عده ای که به اقتصاد دستوری باور دارند، 
از نگاه من سیاست اقتصادی یعنی دستور، دستور نیز 
باید همراه با ابزار مناسب باشد. اقدام بانک مرکزی اقدام 
مناسبی بود که با ابزارهایی چون اعطای خط اعتباری لازم 
و تامین منابع مورد نیاز بانک ها، کاهش نرخ سود اعمال 
شود. همین تصمیم باعث بهبود وضعیت نقدینگی در نظام 

پولی خواهد شد. 
»در بخش مالی نیز باید تدابیری صورت گیرد تا چالش 
مهمی مانند کسری بودجه از طریق کاهش هزینه ها به 
ویژه هزینه های عمرانی رخ دهد. چالش های موجود در 
بخش های تولید و پولی کشور به زیان بازار سرمایه خواهد 
بود و باعث ایجاد مشکل درتامین منابع مالی شرکت ها 

خواهد شد.« 
از  اقتصاد مقاومتی، همواره یکی  تحقق سیاست های 
اقتصادی  برنامه های  و  بوده  تاکیدات رییس جمهوری 
است. رحمانی  ریزی شده  پایه  آن  اساس  بر  نیز  دولت 
انسجام بیشتر در تیم اقتصادی دولت را عامل هموارسازی 

مسیر دستیابی به اهداف این ابلاغیه رهبری عنوان کرد. 
تقویت خصوصی سازی، ایجاد فرصت های سرمایه گذاری 
در بخش خصوصی، اشتغالزایی، تقویت بازارهای بدهی، حل 
مشکل ارزش دارایی ها و رکود صندوق های بازنشستگی 
نیز از دیگر بایسته های اقتصادی دولت دوازدهم از نگاه 

مسئولان و کارشناسان اقتصادی است. 
های  وزارتخانه  به  جمهوری  رییس  تازه  دستورهای 
اقتصادی و مهلت وزیران برای ارایه طرح ها و برنامه های 
خود در این راستا، از ادامه سیاست های دولت در بسیاری 

از حوزه های اقتصادی حکایت دارد.

در گفت وگو با مسئولان و کارشناسان اقتصادی مطرح شد: 

تولید و اشتغال دو اولویت اقتصادی دولت دوازدهم 

یک کارشناس اقتصاد مسکن پیش بینی کرد

کوچ نقدینگی به مسکن در بلندمدت
یک کارشناس اقتصاد مسکن درباره نقش سرمایه های سرگردان در بر هم زدن تعادل 
عرضه و تقاضای بخش مسکن اظهار داشت: با این ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار واحد مسکن 
مهری که در مدت محدود وارد بازار مسکن شد یک شوک در بازار مسکن رخ داد و 
کشوری که سالانه بیش از ۶۰۰ هزار واحد مسکونی تقاضای مسکن ندارد، به ناگاه با 

حجم بزرگی از عرضه مسکن روبه رو شد.
علی اصغر بدری افزود: روالی که در حال حاضر در بازار مسکن وجود دارد، یک روند 
معمولی و عادی نیست. در گذشته روند به این شکل بود که حجم نقدینگی عمدتا در 
اثر افزایش گردش پول در کشور در پی افزایش فروش نفت یا تغییر تراز تجاری کشور 
ایجاد می شد؛ یا اینکه دولت گذشته به چاپ پول بدون پشتوانه اقدام کرد؛ نتیجه این 
اتفاقات، ورود حجم بزرگ نقدینگی به بازارها بود و آنها را تحت تأثیر قرار می داد. به 
این شکل که ابتدا نقدینگی به سمت طلا و ارز می رفت و پس از مدت کوتاهی به بازار 
سهام و خودرو منتقل و سبب ایجاد حباب قیمتی در این بازارها می شد؛ پس از آنکه 
حباب قیمت ها می ترکید، حجم نقدینگی به سمت بازارهای بلندمدت به خصوص 

مسکن کوچ می کرد.
وی با بیان اینکه دوره اخیر نیز از دفعات قبل مستثنا نیست، ادامه داد: تفاوت واکنش 
بازارهای هدف به افزایش نقدینگی در حال حاضر با دوره های نقدینگی قبلی، در 
سرعت و شدت انتقال سرمایه های سرگردان از بانک ها به بازارهای زودبازده، میان 
بازده و نهایتا دیربازده است. هرچند که این اتفاق آغار شده؛ اما با توجه به پایین بودن 
شدت آن، اثرگذاری کوچ نقدینگی به بازارها در جامعه کمتر از دوره های گذشته است.

رئیس مؤسسه مطالعات شهر واقتصاد تصریح کرد: نیاز مصرفی مسکن همواره در 
دوره های تاریخی مختلف وجود داشته و دارد؛ اما آنچه سبب می شود تا بازار مسکن 
در رکود یا رونق وارد شود، تقاضای سفته بازی است که به آن تقاضای سوداگری نیز 
گفته می شود. سفته بازان در حال حاضر با توجه به کاهش سود سپرده به همه بازارها 
پس از دوره طولانی حبس نقدینگی در بانک ها ورود کرده اند که علت آن دو موضوعِ 
»ورشکستگی برخی بانک ها و مؤسسات اعتباری در پی برخورد با بازار غیر متشکل 

پولی و غیر مجاز« و همچنین »کاهش سود سپرده های بانکی« است.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا اگر سود تسهیلات نیز در آینده نزدیک همانند سود 
سپرده ها کاهش یابد، امکان آن وجود دارد که همانند دوره های گذشته که تسهیلات 
بانکی ای که به اسم تولید دریافت می شد، به ساخت و ساز وارد شد و نتیجه آن وجود 
تعداد زیادی خانه خالی است، این بار نیز تسهیلات ارزان قیمت به بخش مسکن وارد 
شود؟ گفت: با توجه به وجود حجم زیاد خانه های خالی و بدون متقاضی، بعید است 
تسهیلات ارزان قیمت و کم بهره مجددا به ساخت و ساز برود اما احتمال اینکه به 
سمت تولید هم برود کم است و به احتمال بسیار از بازارهای مسکن و املاک کشورهای 

همسایه شمال غرب یا جنوب خلیج فارس سربرآورد.

رئیس کل بانک مرکزی :

سالانه 65 میلیارد دلار منابع خارجی پیش بینی 
شده است 

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به سوء تفاهم هایی درباره فاینانس هایی که با چین 
بسته شده گفت: با توجه به بودجه سال 9۶ دولت موظف است حداقل ۵۰ میلیارد دلار 

خطوط فاینانس عملیاتی کند.
ولی الله سیف در حاشیه نشست هیئت وزیران افزود: این ۵۰ میلیارد بعلاوه مانده 
استفاده نشده سال های قبل و این رقمی که تصویب شد بخشی از آن است که طبیعتاً 
مورد عمل قرار می گیرد.  وی خاطر نشان کرد: برای تحقق اهداف پیش بینی شده 
در قانون برنامه ششم، اشتغال پیش بینی شده و رشد اقتصادی هشت درصد یکی از 
اساسی ترین منابع که روی آن تکیه می شود منابع خارجی است و در طول پنج سال 
برنامه ششم پیش بینی شده که سالانه ۶۵ میلیارد دلار منابع خارجی باید استفاده 
شود.  رئیس کل بانک مرکزی گفت: این اقدامات،? اقداماتی است که می تواند زمینه 
را برای تحقق اهداف پیش بینی شده، قانون برنامه ششم و بودجه سال 9۶ مهیا کند 
و امیدواریم به زودی عملیاتی شود.  سیف در ادامه با اشاره به همکاری خوب بانک ها 
درباره طرح ضربتی وام قرض الحسنه ازدواج افزود: در نظر داریم که این طرح را تا دو 
هفته دیگر تمدید کنیم چون در طول اجرای این طرح یک سری متقاضیان جدیدی 
هم ثبت نام کردند و امیدواریم بتوانیم با این تمدید شرایط کاملًا عادی شود و صف 
مربوطه به حداقل ممکن برسد تا متقاضیان ظرف یک ماه بتوانند وام قرض الحسنه 

ازدواج را دریافت کنند. 
رئیس کل بانک مرکزی در بخش دیگری از مصاحبه با خبرنگاران در باره سامانه 
صیاد گفت: چک های سابق در این سامانه تا اردیبهشت 97 می توانند پاس شوند و از 
اردیبهشت 97 به بعد این چک ها از طریق قبلی یعنی مراجعه به شعب مربوطه، آن 

چک پاس می شود و هیچ جای نگرانی نیست. 
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در یک هفته ۲7 هزار فالوور به دست آوردم

قدوس:زلاتان نه! دایی و کریمی 
اسطوره هایم بودند

بازیکن جدید تیم ملی فوتبال ایران در مصاحبه ای درباره حضور در ایران به صحبت 
پرداخت.

به نقل از سایت سوئدی اسپورت اکسپرس، وقتی کارلوس کی روش در سال ۲۰۱۱ 
به تیم ملی ایران آمد، بازیکنان دو رگه که قبلا کمتر شاهد حضور آن ها در تیم ملی 
بودیم، به تیم ملی ایران دعوت شدند. آخرین بازیکنی که توسط کارلوس کی روش به 
تیم ملی دعوت شده، سامان قدوس است که قرار بود برای تیم ملی سوئد به میدان 

برود اما ایران را انتخاب کرد تا شانس حضور مستقیم در جام جهانی را داشته باشد.
قدوس درباره دعوت تیم ملی ایران و محبوبیتش گفت: من در یک هفته ۲7 هزار 
فالوور اینستاگرام به دست آوردم. بعد از آنکه نامم در رسانه های ایران مطرح شد و به 
تیم ملی دعوت شدم هزاران کامنت و فالوور در اینستاگرام برای من ایجاد شد که این 
نشان از بعد رسانه ای تیم ملی ایران می دهد. علاقه مندان به فوتبال در ایران بسیار 
عاشق این رشته ورزشی هستند و شما این را در رفتارهای روزمره مردم می توانید 
ببیند. بعد از حضور در ایران فالوورهای من در اینستاگرام از ۵ هزار به 3۲ هزار رسید.

بعد از آنکه قدوس تیم ملی ایران را انتخاب کرد، واکنش های منفی زیادی در سوئد 
متوجه او شد و خیلی ها این دعوت او را زیر سوال بردند. لژیونر ایرانی درباره این موضوع 
گفت: درباره حضور در تیم ملی ایران باید بگویم که من قرار نبود بین یک خودروی 
فراری قرمز و آبی یکی را انتخاب کنم. سوئدی ها من را وطن فروش صدا می زنند. 
چنین رفتارهایی را در بعضی از مردم سوئد دیدم. البته بعضی ها هم بودند که به انتخاب 
من احترام گذاشتند. به هر حال این انتخاب فردی من بود و دوست ندارم کسی آن را 
زیر سوال ببرد. خودم دوست دارم زندگی کنم. آسیبی به کسی نزدم. من حتی سر دو 
راهی هم قرار نگرفتم. ایران از من درخواست کرد و من هم به این درخواست جواب 
دادم پس فقط یک فراری قرمز بود. چه کسی می تواند به این پیشنهاد از جانب ایران 
جواب رد بدهد؟ دنبال بازارگرمی هم نبودم که سوئدی ها را تحت فشار بگذارم و به 

تیم ملی دعوت شوم.
بازیکن ایرانی اضافه کرد: ایران تیم فوتبال خیلی خوبی دارد و اینکه گفته می شود از 
سوئد خیلی ضعیف تر است را قبول ندارم. خیلی از بازیکنان ایران در لیگ های اروپایی 
بازی می کنند. در هیرنفین، المپیاکوس و روبین کازان. ایران همین الان صعودش را به 
جام جهانی قطعی کرده است ولی من می خواهم تاکید کنم که هدف ایران موفقیت 
در جام جهانی است. برای سوئد هم آرزوی موفقیت می کنم و امیدوارم سوئد هم به 

جام جهانی صعود کند.
او در پاسخ به این سوال که اگر سوئد و ایران در یک گروه در جام جهانی باشند چه 
احساسی خواهد داشت گفت: فوق العاده برای من جذاب و جالب خواهد شد اگر این 

اتفاق رخ دهد و ایران و سوئد در یک گروه جام جهانی قرار گیرند.
سامان قدوس درباره خاطره جالبی که از سفر به ایران برای بازی با سوریه داشت 
گفت: اولین مصاحبه تصویری ام را در ایران وقتی انجام دادم که همه می دانستند 
فارسی من زیاد خوب نیست ولی خیلی تند صحبت می کردم. من به آن ها گفتم که 
لطفا آرام صحبت کنید چون فارسی من خیلی خوب نیست. حتی در طول مصاحبه 
سوئدی هم صحبت کردم. کمی استرس داشتم و نگران بودم. می توانستم صحبت های 
بهتری انجام دهم ولی در هر صورت به پایان رسید. برای بقیه بازیکنان تیم ملی هم 
نحوه صحبت کردن من و در کل زبانم جالب بود. می دانم که دستور زبان من و دایره 
لغاتم در فارسی فاجعه است و همین باعث شوخی و خنده هم بازی هایم در تیم ملی 

ایران شده بود.
بازیکن جدید تیم ملی ایران درباره کار با کارلوس کی روش گفت: کارنامه کی روش 
کاملا مشخص است. او با ایران عملکرد فوق العاده خوبی داشته و همه او را دوست 
دارند. کی روش یک قهرمان است. او با من خیلی راحت صحبت کرد و به من گفت که 
چه انتظاری از من دارد. خیلی راحت با او صحبت کردم و شرایطم را به او گفتم. البته 
در کنار کی روش اشکان دژاگه هم خیلی با من درباره سیستم بازی ایران و کارهایی 
که باید در تیم ملی انجام دهیم صحبت کرد و از این بابت خیلی توانستم احساس 

راحتی و آرامش کنم.
قدوس درباره فرهنگ ایرانی هم به صحبت پرداخت و گفت: ایران فرهنگ غنی دارد 
و من هم یکی از کسانی هستم که از بچگی با این فرهنگ آشنا بودم. من همیشه در 
خانه غذاهای ایرانی را می خورم و با غذاهای ایرانی آشنایی دارم و با فرهنگ ایرانی به 
خوبی آشنا هستم. تمام اعیاد ایرانی را جشن می گیریم و از این بابت که ایرانی هستم 
احساس غرور و افتخار می کنم. وقتی هم می خواستم ایران را انتخاب کنم با دوستانم 

مشورت کردم و آن ها من را به این کار مجاب کردند.
او در پایان در پاسخ به این سوال که آیا زلاتان ایبراهیموویچ اسطوره دوران بچگی 
او بوده است گفت: خیر وقتی بچه بودیم با پیراهن علی دایی و علی کریمی بازی می 

کردیم و این بزرگان اسطوره های من بودند.

با اعلام سردار کمالی

نوراللهی بازی الهلال را از دست داد

با اعلام رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز نیروهای مسلح، احمد نوراللهی نمی تواند 
پرسپولیس را در بازی برابر الهلال عربستان همراهی کند.

خدمت سربازی احمد نوراللهی براساس اعلام قبلی امروز ۲9 شهریور ماه به پایان می 
رسد و همین موضوع باعث خواهد شد تا پرسپولیس نتواند از این بازیکن در دو بازی 

مهم پیش رو و به خصوص بازی رفت برابر الهلال عربستان استفاده کند.
درحالی که باشگاه پرسپولیس از مدت ها قبل به دنبال گرفتن مجوز بازی احمد 
نوراللهی بازیکن سرباز خود است، امروز سردار کمالی رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز 

نیروهای مسلح در گفت و گو با ورزش سه اعلام کرد که این اتفاق رخ نخواهد داد.
سردار کمالی در این رابطه گفت:» سربازی نوراللهی هنوز تمام نشده و به همین 
دلیل مجوز این بازیکن هم هنوز صادر نشده است.« کمالی درباره این که پرسپولیس 
یک بازی مهم با الهلال عربستان در لیگ قهرمانان آسیا دارد گفت:» این موضوع ربطی 
به ماجرای خدمت نوراللهی ندارد. او سرباز است و تا زمانی که خدمتش به پایان نرسد 

مجوز بازی اش صادر نخواهد شد.«

محمدی باز هم از بیرانوند پنالتی می گیرد؟
مهرداد محمدی فصل گذشته و در دیدار برگشت برابر پرسپولیس بارها با فرارهای 
خود مدافعین سرخپوش را در آزادی آزار داد. مهرداد محمدی در طی ۶ هفته گذشته 
یکی از بازیکنان کلیدی سپاهان بوده و تک پیروزی این تیم برابر ذوب آهن نیز با ضربه 
دقیق و البته سایش توپ در میانه های راه به سر ساسان انصاری به دست آمد و در 
دقایق پایانی هم جلال علی محمدی اختلاف را به دو برابر افزایش داد. فصل گذشته 
محمدی در شرایطی که دیدار دو تیم پرسپولیس و سپاهان با نتیجه یک بر صفر به 
سود سرخپوشان در جریان بود، موفق شد روی یک فرار به پشت مدافعین، علیرضا 
بیرانوند را جا بگذارد و از گلر پرسپولیسی ها پنالتی بگیرد؛ پنالتی ای که توسط طالب 
ریکانی به گل تساوی طلایی پوشان بدل شد. هر چند در ادامه پرسپولیسی ها حساب 
کار را به سود خود تمام کردند، اما مهرداد محمدی در آن مسابقه بارها با فرارهای خود 
مدافعین پرسپولیس را اذیت کرد. محمدی در ۶ هفته ابتدایی یک دیدار را به دلیل 
مصدومیت و یک دیدار را با تصمیم کرانچار از دست داده است، اما اگر پنج شنبه و برابر 
پرسپولیس روز خوب مهرداد محمدی باشد، سپاهانی ها می توانند امیدوار به تحمیل 

دومین شکست فصل به شاگردان برانکو باشند.

پرسپولیسی ها بدون بلیت به نقش جهان نروند
دبیر هیئت فوتبال اصفهان می گوید تمام بلیت های در نظر گرفته شده برای 
هواداران پرسپولیسی فروخته شده و آنهایی که موفق به تهیه بلیت ندارند به نقش 
جهان نیایند. علیرضا جهانشاهی دبیر هیات فوتبال استان اصفهان از فروش کامل بلیط 
های مخصوص هواداران تیم پرسپولیس خبر داد. وی با اعلام این خبر تاکید کرد: بلیط 
فروشی برای هواداران پرسپولیس به اتمام رسیده و طرفداران سرخپوشان پایتخت برای 
خرید بلیط به ورزشگاه های تختی, پیروزی و انقلاب مراجعه نکنند. دبیر هیات فوتبال 
استان اصفهان عنوان کرد: با توجه به فروش کامل بلیط های هواداران پرسپولیس, هیچ 

گونه بلیط فروشی برای هواداران این تیم در ورزشگاه نقش جهان انجام نمی شود.
دیدار تیم های سپاهان و پرسپولیس در چارچوب هفته هفتم لیگ برتر فوتبال کشور 

امروز  پنجشنبه 3۰ شهریورماه از ساعت ۲۰ برگزار می شود.
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استقلال یک - ذوب آهن یک

نبرد منصوریان و قلعه نویی برنده نداشت
دیدار تیم های استقلال و ذوب  آهن با تساوی یک بر یک به 

پایان رسید.
 در نخستین دیدار از هفته هفتم لیگ برتر فوتبال ایران، 
استقلال میزبان ذوب آهن بود. استقلالی ها که به دنبال فرار از 
بحران بودند، تلاش زیادی کردند که در این بازی پیروز شوند 
اما این بازی برنده ای نداشت و در نهایت به تسای یک بر یک 

ختم شد.
روزبه چشمی در دقیقه ۱۲ برای استقلال گلزنی کرد. محمد 

نژادمهدی نیز در دقیقه 7۶، گل ذوب آهن را به ثمر رساند.
میک مک درموت، مربی بدنساز استقلال به دلیل عبور از 
منطقه فنی، توسط داور مسابقه اخراج شد. همچنین محمد 
نژادمهدی از ذوب آهن نیز با دریافت کارت زرد از داور جریمه 

شد.
قضاوت این بازی بر عهده پیام حیدری بود.

گزارش نیمه نخست
گل استقلال: در دقیقه ۱۲، فشار بازیکنان استقلال روی 
دروازه ذوب آهن جواب داد و ارسال حسن بیت سعید و ضربه 
جابر انصاری بعد از برخورد به مدافع ذوب آهن مقابل محوطه 
شش قدم به روزبه چشمی رسید و او گل نخست استقلال را 

به ثمر رساند.

در دقیقه ۱۶، کار تیمی بازیکنان استقلال به سانتر میلاد 
ذکی پور به روی دروازه ختم شد که ضربه جابر انصاری را رشید 

مظاهری در آغوش کشید. 
در دقیقه ۲۰، سانتر امید نوافکن از سمت چپ زمین ذوب 
آهن به ذکی پور رسید اما ضربه سر او بسیار بد بود و توپ را 

مدافع ذوب آهن دفع کرد.
در قیقه ۲۱، ضد حمله سریع بازیکنان ذوب آهن توسط 
مرتضی تبریز منجر به یک موقعیت خطرناک شد که محمدرضا 
حسینی در موقعیت تک به تک شوت زد اما ضربه او را سید 

حسین حسینی با پا برگشت داد.
در دقیقه ۲۴، ارسال بازیکن ذوب آهن از سمت راست زمین 
استقلال به روی دروازه این تیم در موقعیت خوبی به محمدرضا 
حسینی رسید اما او این بار هم نتوانست ضربه خوبی را به توپ 

بزند.
در ادامه دقایق بازی، دو تیم موقعیت های نصفه و نیمه ای را 
بر روی دروازه هم خلق کردند که کمتر باعث به زحمت افتادن 

دروازه بان ها شد.
گزارش نیمه دوم

دروازه  روی  به  آهن  ذوب  بازیکنان  سانتر  دقیقه ۴۸،  در 
استقلال در شلوغی محوطه جریمه توسط بازیکنان استقلال 

پاسخ حمله  استقلالی ها  دقیقه ۵۰،  در  داده شد.  برگشت 
ذوب آهن را با یک سانتر روی دروازه این تیم دادند که بازیکنان 
امیر قلعه نویی در آخرین لحظه توپ را برگرداندند و همین 
توپ به یک ضد حمله برای ذوب آهن تبدیل شد. در حالی 
که ذوب آهنی ها می توانستند با دقت در زدن ضربه آخر دروازه 
حسینی را باز کنند، با بی دقتی توپ را به آسمان زدند تا کماکان 

بازی یک بر صفر به سود استقلال ادامه داشته باشد.
در دقیقه ۵۵، همکاری بازیکنان استقلال مقابل محوطه 
بیت  از حسن  فنی  به یک ضربه  منجر  جریمه ذوب آهن، 
سعید شد که این ضربه با اختلاف کم از روی دروازه مظاهری 
عبور کرد. در دقیقه ۵۸، وریا غفوری از روی ضربه ایستگاهی 
چسبیده به محوطه جریمه شوت زنی کرد که مظاهری این 

توپ را به کرنر فرستاد.
در دقیقه ۶۲، ارسال بازیکنان ذوب آهن روی ضربه ایستگاهی، 
به موقعیت خطرناکی روی دروازه استقلال تبدیل شد که ضربه 
محمد نژادمهدی را سید حسین  حسینی با واکنش خوبی به 

کرنر فرستاد.
در دقیقه 7۲، ارسال بسیار خوب دانیال اسماعیلی فر به روی 
دروازه استقلال مقابل محوطه شش قدم به محمدرضا حسینی 

رسید اما او در عین ناباوری توپ را به آسمان زد.

گل ذوب آهن: در دقیقه 7۶، محمد نژادمهدی روی توپ 
ارسالی به محوطه جریمه با ضربه پا دروازه استقلال را باز کرد.

در دقیقه 79، حرکت تکنیکی محمدرضا حسینی با عبور از 
وریا غفوری با سید حسین حسینی تک به تک شد که پاس 
در عمق او در آستانه ورود به دروازه توسط دروازه بان استقلال 

دور شد.
در دقیقه ۸۵، موقعیت خوبی نصیب بازیکنان استقلال شد 
که این فرصت با بی دقتی بازیکنان استقلال از کنار تیر دروازه 

ذوب آهن عبور کرد.
این بازی در نهایت با تساوی یک بر یک تمام شد تا استقلال 

بیش از گذشته در بحران کسب نتیجه فرو برود.
ترکیب استقلال: سید حسین حسینی )کاپیتان(، لئوناردو 
امید  زکی پور،  میلاد  غفوری،  وریا  چشمی،  روزبه  پادوانی، 
نورافکن، فرشید باقری، فرشید اسماعیلی، سرور جپارف، حسن 

بیت سعید و جابر انصاری )مهدی قائدی 7۴(.
ترکیب ذوب آهن: رشیدمظاهری، دانیال اسماعیلی فر، محمد 
نژاد مهدی، وحید محمدزاده، محمد ستاری،  مهدی مهدی 
پور، حمید بوحمدان، محمدرضا حسینی، اسماعیل شریفات 
)ایمان موسوی 7۰(، احسان پهلوان )ربیع عطایا ۶۰( و مرتضی 

تبریزی )کاپیتان(.
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این گیاه دارویی سرطان را نابود می کند 
یک گیاه دارویی قدرتمند آسیایی با ویژگی ارتقا سلامت وجود دارد، که در خانواده مشابه 
با گل مروارید و آفتابگردان قرار دارد، اما استعداد پنهان این گیاه در هیچ یک از بستگانش 
دیده نمی شود. این گیاه می تواند سلول های سرطانی را تنها در ۱۶ ساعت از بین ببرد. 

چینی ها دیر زمانی است که از این گیاه دارویی برای کاهش تب، بهبود سلامت گوارش 
و دفع انگل ها استفاده می کنند. در حقیقت، به واسطه توانایی بالا در خلاص شدن از 
شر انگل مالاریا، از این گیاه در سراسر جهان به عنوان درمانی برای بیماری مالاریا استفاده 

می شود. 
اما تاثیرگذارترین توانایی آن تا به امروز نابودی سلول های سرطانی بوده است. و این در 
شرایطی است که شواهد علمی از قدرت ضد سرطانی شگفت انگیز آن پشتیبانی می کنند. 
مطالعات نشان داده اند که هیچ یک از سلول های سرطان پستان، سرطان خون، سرطان 
کیسه صفرا، سرطان ریه، سرطان مثانه، سرطان مغز، و سرطان پروستات توانایی مقابله با 

این گیاه دارویی که به نام افسنطین شیرین شناخته می شود را ندارند. 
افسنطین شیرین حاوی ترکیبی به نام آرتمیسینین است که دلیل ناتوانی بقای سلول 
های سرطانی در حضور این گیاه محسوب می شود. آرتمیسینین هر چیزی را از انگل تا 
باکتری، قارچ و سلول سرطانی می کشد، در شرایطی که کاری با سلول های سالم ندارد. 
برای کشتن سلول های سرطانی با کمک آرتمیسینین یک ترفند نیز وجود دارد. 
آرتمیسینین می تواند سلول های سرطانی را به تنهایی نابود کند )نتایج یک مطالعه 
نابودی ۲۸ درصد از سلول های سرطان پستان را نشان داد(، اما قدرت واقعی آن در مقابله 

با سرطان زمانی آزاد می شود که با آهن ترکیب شود. 
آهن میل آرتمیسینین را برای جستجو و نابودی سلول های سرطانی فعال می کند. به 
همین دلیل است که استفاده از افسنطین شیرین برای درمان مالاریا مفید است. انگل 
مالاریا دارای آهن است. و سلول های سرطانی نیز به طور معمول سرشار از آهن هستند. 
آنها برای تکثیر به آهن نیاز دارند و آن را از سلول های دیگر سرقت می کنند، از این رو می 

توانند روند تکثیر خود را با آهنگی سریع ادامه دهند. 
مطالعه ای که در سال ۲۰۱۲ در نشریه Anticancer Drugs منتشر شد، نشان داد که 
ترکیب آهن و آرتمیسینین برای درمان سلول های سرطان پستان سرعتی خیره کننده 

مرگ آنها را به همراه داشت - 9۸ درصد تنها در ۱۶ ساعت. 
این چشمگیرترین نمونه از توانایی آرتمیسینین در نابودی سلول های سرطانی است، اما 

تنها مثال موجود محسوب نمی شود. 
 Nutrition به گزارش گروه سلامت عصر ایران ،مطالعه ای که در سال ۲۰۱۶ در نشریه
Research and Practice منتشر شد، نشان داد که آرتمیسینین توانایی نابودی سلول های 
سرطانی گلیوبلاستوم مغزی را نیز دارد. اما بار دیگر کارایی و تاثیرگذاری آن در ترکیب با 

آهن به بیشترین میزان ممکن می رسید. 
مطالعات دیگر که طی سال جاری میلادی منتشر شده اند نیز نشان می دهند که 
آرتمیسینین توانایی نابودی سلول های سرطانی سر و گردن، مثانه، خون، ریه، پروستات، 

روده بزرگ و استخوان را دارد. 
نیازی به گفتن نیست که پژوهشگران ممکن است یک داروی قدرتمند جدید برای 
مبارزه با سرطان در اختیار داشته باشند. اما چه کسی می داند چقدر طول خواهد کشید تا 
این دارو وارد بازار شود. و این که چه زمانی این کار را انجام خواهند و دارویی را از ترکیب 

آرتمیسینین مصنوعی با آهن مصنوعی تولید خواهند کرد. 
اما اگر در پی یک روش درمانی طبیعی هستید، نیازی نیست صبر کنید. افسنطین 

شیرین به شکل طبیعی خود در دسترس است.

۷ گزینه غذایی پاییزی برای دیابتی ها!
منوی غذایی مبتلایان به دیابت با شروع فصل پاییز باید تغییر کند چون بسیاری از 

گروه های غذایی پاییزی خاصیت کاهش قند خون را برای دیابتی ها دارند. 
مبتلایان به دیابت مصرف گزینه هایی از قبیل دارچین، سبزیجات خانواده کلم، سیب، 
جوی دو سر، دانه کدوتنبل و هویج را در فصل پاییز بنا به دلایل زیر نباید فراموش کنند:

سیب
سیب از جمله میوه ها و منابع غنی فیبر است که به علت داشتن پکتین و داشتن شاخص 
قندی کمتری نسبت به سایر میوه ها به عنوان یک میان وعده مناسب به ویژه در مبتلایان 
به دیابت به شمار می رود. مصرف روزانه سیب را به میزان یک تا چهار واحد سیب متوسط 

در عموم افراد و به ویژه مبتلایان به دیابت توصیه می شود.
سیب زمینی شیرین

یک سیب زمینی شیرین که در اجاق کبابی شده 3۰ درصد کمتر از سیب زمینی 
معمولی قند خون را افزایش می دهد زیرا حاوی فیبر بالا و ریزمغذی هایی است که ۴۰ 
درصد آن ها از نوع حلال بوده و سبب کاهش کلسترول و کندی هضم غذا می شوند. در 
ضمن سیب زمینی شیرین غنی از کاروتنوئید و رنگ دانه های زرد و نارنجی است که به 
ارگانیسم ها اجازه عکس العمل در برابر انسولین را می دهد. سیب زمینی شیرین همچنین 
غنی از اسید کوروژنیک است. این ترکیب گیاهی طبیعی می تواند به کاهش مقاومت در 

برابر انسولین کمک کند. 
جوی دو سر

مصرف روزانه ۱ تا ۶ گرم دارچین توسط مبتلایان به دیابت نوع ۲، علاوه بر این که منجر 
به کاهش گلوکز ناشتا می شود، تأثیر زیادی در کاهش تری گلیسیرید، کلسترول بد یا آل 

دی آل و کلسترول تام دارد
مصرف جوی دو سر باعث می شود بین آنزیم های هضم کننده در معده و مولکول های 
آمیدون )نشاسته( غذا، یک سد چسبناک به وجود بیاید. در نتیجه دستگاه گوارش مدت 

طولانی تری غذا را در خود نگه داشته و قندها به تدریج وارد خون می شوند.
دانه کدوتنبل

منبع خوبی از چربی های سالم، فیبر و کربوهیدرات است. مصرف روزانه ۵ گرم معادل 
۲ قاشق غذاخوری از این دانه منجر به تنظیم مؤثر قند خون در افراد دیابتی می شود. 

هویج
هویج یکی از منابع طبیعی غنی از بتاکاروتن است که می تواند خطر ابتلا به دیابت را 

کاهش داده و قند خون را تنظیم کند.
دارچین

کارشناسان انجمن دیابت آمریکا اعلام کرده اند که مصرف روزانه ۱ تا ۶ گرم دارچین 
توسط مبتلایان به دیابت نوع ۲، علاوه بر این که منجر به کاهش گلوکز ناشتا می شود، 

تأثیر زیادی در کاهش تری گلیسیرید، کلسترول بد یا آل دی آل و کلسترول تام دارد. 
کلم بروکسل

این سبزی کم قند در پاییز و زمستان بسیار در دسترس است و یک انتخاب هوشمند 
برای ثبات سطح قند خون در افراد دیابتی می تواند باشد. دو فنجان کلم بروکسل حاوی 
مقادیر کافی از پروتئین بدون چربی و فیبر است. ضمناً رژیم غذایی سرشار از گیاهانی مانند 

کلم و کاهو می تواند خطر ابتلا به این دیابت را تا ۱۴ درصد کاهش دهد.

موادغذایی مجاز و غیرمجاز در بوفه مدارس 
اعلام شد

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با اشاره به اهمیت نوع مواد غذایی که 

در بوفه مدارس عرضه می شود، گفت: همین امر منجر به تدوین دستوالعمل پایگاه 
تغذیه سالم مدارس شد که در ۱۰ آبان ماه سال 93 به امضای دو وزیر آموزش و 
پرورش و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی رسید و به مدارس سراسر کشور ابلاغ 

شد. 
دکتر زهرا عبداللهی افزود: طبق این تفاهم نامه مواد خوراکی سالم و با ارزش به 
موادی گفته می شود که ضمن تأمین حدود ۵۰۰-3۰۰ کالری از انرژی مورد نیاز 
دانش آموزان، به عنوان میان وعده، مطابق با استانداردهای بهداشتی تهیه و با دارا بودن 
شرایط بهداشتی در پایگاه تغذیه سالم به دانش آموزان عرضه و فروخته شود. همچنین 
طبق این تفاهم نامه عرضه مواد خوراکی ناسالم و کم ارزش که فاقد استانداردهای 
لازم باشد، ممنوع است. عبداللهی به شرایط مواد خوراکی بوفه ها تاکید و عنوان کرد: 
این مواد غذایی باید دارای پروانه ساخت از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
علامت استاندارد، نام و نشان کارخانه، تاریخ تولید و انقضای معتبر، ترکیبات تشکیل 
دهنده، ارزش غذایی و دارای پوشش سالم و تمیز  باشند و به تایید کارشناسان تغذیه 

در معاونت های بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی کشور رسیده باشند.
وی گفت: خرما، انواع مغزها )بادام زمینی، بادام، بادام هندی، فندق، پسته ( کشمش، 
نخودچی، آجیل سویا، توت خشک، انجیر خشک، انواع ماست، انواع پنیر ) همه 
پاستوریزه و استریلیزه (، میوه همچون انواع میوه سالم شسته شده و ضد عفونی شده 
در بسته بندی های یک نفره وکیوم شده، انواع میوه خشک، نوشیدنی هایی همچون 
انواع شیر، دوغ بدون گاز، انواع آبمیوه طبیعی، آب معدنی ) پاستوریزه و استریلیزه(، 
بیسکویت، کیک و کلوچه شامل بیسکویت ساده و سبوس دار و بدون کرم، کیک 
وکلوچه ترجیحا از نوع غنی شده و تهیه شده با روغن حاوی اسید چرب با ترانس 
زیر ۵ درصد، انواع آش، سوپ، لوبیا، عدس پخته، حلیم، شله زرد، سمنو و فرنی به 
شرطی که بهداشتی و سالم تهیه و عرضه شوند از جمله مواد غذایی سالم برای عرضه 

در بوفه مدارس هستند.
بنابر اعلام روابط عمومی معاونت بهداشت وزارت بهداشت، وی به مواد غذایی 
ممنوعه در بوفه مدارس اشاره کرد و گفت: عرضه مواد غذایی همچون انواع پفک، 
اسنک، نوشابه های گازدار و ماءالشعیر، آدامس، شکلات، پاستیل، سوسیس، کالباس، 

سالاد الویه، چیپس، انواع لواشک و آلو و آلوچه )غیربهداشتی( ممنوع است.
 مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت به والدین و دانش آموزان توصیه 
کرد: دانش آموزان بهتر است میان وعده برای زنگ های تفریح را از خانه همراه خود 
بیاورند؛ چرا که سالم تر هستند. به عنوان مثال میوه، شیر و لقمه سالم مثل  نان و پنیر 
و گردو، نان و تخم مرغ، نان و پنیر و خیار، نان و پنیر گوجه فرنگی، نان و کره و عسل  

از مناسب ترین میان وعده ها برای دانش آموزان محسوب می شوند.

علمی و سلامت 
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محققان کشور موفق به ساخت دستگاه جراحی آب 
مروارید )فیکو ویترکتومی مدل مروارید( شده اند که 

امکان صادرات به سایر کشورها را دارد.
 مدیرعامل شرکت تولید کننده دستگاه جراحی آب 
مروارید با بیان اینکه این دستگاه در گروه دستگاه های 
جراحی چشم قرار می گیرد، گفت: این دستگاه قابلیت 
انجام جراحی و خارج کردن آب مروارید با استفاده از 
روش فیکو، ویترکتومی قدامی )تخلیه زجاجیه( به وسیله 
قطع  برگشتی،  و  رفت  مکانیزم  با  ویترکتومی  پروب 

خونریزی با روش الکتروکوتر فرکانس بالا را دارد.
وی افزود: در شرایط طبیعی، عدسی شفاف است، 
اشعه های نور از آن عبور کرده و بر روی شبکیه متمرکز 
شده و تصویر واضحی را ایجاد می کند. کدر شدن این 

عدسی شفاف آب مروارید نامیده می شود. 

تولید کننده این دستگاه، اظهار داشت: جراحی خارج 
از  یکی  فیکو  روش  از  استفاده  با  مروارید  آب  کردن 
کاربردهای این دستگاه است. در این روش از یک برش 
کوچک در کنار قرنیه برای برداشتن آب مروارید استفاده 
می شود که این روش در حال حاضر در دنیا جهت درمان 
آب مروارید متداول است. محمد افزود: کار دیگر این 
دستگاه ویترکتومی است؛ برداشت زجاجیه با استفاده از 
پروب ویترکتومی که به وسیله دستگاه فیکو یا ویترکتومی 
فعال می شود، جراحی ویترکتومی نامیده می شود. وی 
ادامه داد: به هنگام جراحی، سوزن پروب ویترکتومی از 
شکاف کنار قرنیه وارد محفظه خلفی می شود؛ با راه اندازی 
پروب، وکیوم داخل پروب باعث می شود ذره کوچکی از 
زجاجیه به داخل شکاف سوزن پروب کشیده شود. هوای 
فشرده پالسی و عکس العمل فنر پروب، سبب ایجاد 

حرکت رفت و برگشتی تیغه پروب شده که این حرکت 
باعث بریده شدن این ذره از زجاجیه می شود.

وی با بیان اینکه قطع خونریزی یکی دیگر از کاربردهای 
این دستگاه است گفت: در طول عمل جراحی و با توجه 
به ایجاد برش و سایر عملیات های جراحی تهاجمی، 
ممکن است خونریزی های جزئی به وجود آید که فرآیند 
انعقاد به قطع خونریزی کمک می کند. مروارید پلاس از 
روش الکترو کوتر بای پلار جهت قطع خونریزی استفاده 
می کند. انعقاد بای پلار یکی از قدیمی ترین شیوه ها 
است که روش اعمال سیگنال الکتریکی فرکانس بالا 
را جهت قطع خونریزی به کار می گیرد. به دلیل ماهیت 
سیگنال فرکانس بالا، جریان فقط در ناحیه بین تیغه های 
پنس برقرار شده و تنها ناحیه تحت درمان در معرض 
این  تولیدکننده  می گیرد.  قرار  الکتریکی  این جریان 
دستگاه با اشاره به روش تولید این محصول عنوان کرد: 
مروارید پلاس دستگاهی با ابعاد cm 3۵×۲۱×۵۰ و وزن 
۱۴ کیلوگرم که شامل قطعات مکانیکی، پنوماتیکی و 
الکترونیکی است. تمامی قطعات به صورت مستقیم و یا 
به وسیله قطعه نگهدارنده بر روی شاسی مونتاژ شده اند و 

در انتها، شاسی به وسیله قطعات بدنه محصور می شود .
وی در رابطه با بازار مصرف این محصول نیز گفت: برای 
صادرات طبق قرارداد با یک شرکت ترکیه ای متعهد به 
تولید و فروش حداقل ۱3 دستگاه تا پایان سال ۲۰۱7 
و ۱7 دستگاه تا پایان سال ۲۰۱۸ شدیم که این قرارداد 
بعد از این مدت قابل تمدید است . محمد اظهار کرد: برای 
صادرات این دستگاه از صندوق حمایت از صنایع توسعه 

الکترونیک صحا مورد حمایت قرار گرفتیم.

تغییر نقش بال های پروانه با اصلاح ژنتیکیدستگاه جراحی آب مروارید ساخته شد

محققان با استفاده از ابزار اصلاح ژنتیک نقش و رنگ بال های پروانه را تغییر دادند.
 محققان دانشگاه جورج واشنگتن با کمک اصلاح ژنتیک نقش و رنگ  بال های پروانه 
را تغییر دادند. به عبارت دیگر در این تحقیق دانشمندان »ژن نقاشی« پروانه را دستکاری 

کردند.
محققان با استفاده از ابزار اصلاح ژنتیک CRISPR/Cas9 نقش ژن WntA را در خلق 
نقش و رنگ بال های پروانه مطالعه کردند. آنها با حذف این ژن در هفت گونه پروانه 
توانستند ظاهر حشره را تغییر دهند و حال آنکه نقش و رنگ بال ها نیز به طور غیر منتظره 
تغییر کرد. آرنولد مارتین رهبر این تحقیق می گوید: ما می دانیم که پروانه ها بال هایی با 
نقش و رنگ های زیبا دارند. اما نحوه پدید آمدن آنها مرموز است. ما با کمک ابزار اصلاح 
ژنتیک نه تنها توانستیم  تحول این ژن در یک گونه را توضیح دهیم بلکه قادر به انجام 
مقایسه عمیقی میان گونه های مختلف این حشره بودیم.   محققان با ابزار ژنتیک، ژن 
WntA را قبل از تبدیل شدن کرم ابریشم به پروانه هدف گرفتند. این درحالی است که هم 
اکنون بیش از ۲۰ هزار گونه پروانه در سراسر جهان  وجود دارند. به گفته محققان می توان 

از این یافته ها برای مطالعه جانداران دیگر از جمله انسان ها نیز استفاده کرد.

روشی جدید برای چاپ باکیفیت ساخته شد
محققان دانشگاهی روشی برای چاپ ساخته اند که به کمک آن می توان تصاویری با 
وضوح بسیار بالا پرینت گرفت. نوع جدیدی از فناوری پرینت با وضوح بالا ساخته شده 
که احتمال دارد کلاهبرداران از آن برای تولید اسکناس های تقلبی استفاده کنند. فناوری 
پرینت مقیاس نانو تغییرات مهمی در زمینه ذخیره سازی اطلاعات و عکسبرداری دیجیتال 
ایجاد می کند. با کمک روش جدید چاپ می توان دو تصویر کاملا مختلف اما دقیق و 
رنگی از یک سطح برداشت. در همین راستا مهندسان دانشگاه گلاسکو فیلترهای رنگی 
پلاسمونیکی ساخته اند که رنگ های مختلف را )با توجه به نوری که به آنها تابیده می 
شود(، نمایش می دهند. این فیلترها از ورقه های بسیار نازک آلومینیوم  با سوراخ های 
ضربدر شکل ساخته شده اند. ضخامت این ورقه های ۱۵۰ نانومتر است و سوراخ های 
ضربدر شکل نیز طولی معادل ۲۰۰ و ضخامت 3۰ نانومتری دارند. )یک نانومتر معادل یک 
میلیاردم متر است(. هنگامیکه نور سفید به این فیلترها برخورد می کند، سوراخ ها باتوجه به 
طول موج رنگ ها به آنها اجازه ورود می دهند. در این روش به جای تکیه بر رنگ و رنگدانه، 
رنگ های ساختاری از مواد نانو ساخته می شوند. در حالیکه تصاویر چاپی در مجلات به 
طور کلی 3۰۰ نقطه رنگی در هر اینچ از صفحه دارند، صفحاتی که با این روش چاپ شوند، 

هر کدام دارای کیفیت ۱۰۰ هزار نقطه رنگی در اینچ خواهند داشت.

گوشی هوشمند خود را با حرکات بینی کنترل 
کنید!

کنترل گوشی یا ساعت هوشمند در حین راه رفتن با کج کردن بینی به سمت راست 
و چپ ممکن است ایده جالبی باشد، از همین رو عینک هوشمندی به همین منظور 

طراحی شده است.
گروهی از محققان دانشگاه های KAIST کره جنوبی، سنت اندروز اسکاتلند و جرجیا 
تک آمریکا نمونه اولیه عینک هوشمندی را ساخته اند که به کاربر امکان می دهد رایانه و 

گوشی را با مالیدن بینی یا فشار دادن آن به راست و چپ کنترل کنند.
از این روش می توان برای ردکردن یک تماس و پاسخ ندادن به آن، متوقف کردن پخش 
یک ویدئو یا پرش از روی یک قطعه موسیقی استفاده کرد. این عینک با استفاده از سه 
حسگر الکتروکولوگرافی عمل کرده که بر روی پل و پدبینی این عینک نصب شده اند و قادر 
به اندازه گیری پتانسیل الکتریکی بدن انسان هستند. حسگرهای یادشده قادر به ردگیری و 
تعقیب حرکات چشم پزشکان نیز هستند. حسگرهای مذکور بعد از ردگیری تماس دست 
با بینی پتانسیل الکتریکی آن بخش از بدن را تغییر داده و زمینه صدور فرمان را فراهم می 
کنند. ممکن است در آینده جزییات بیشتری به سیستم مذکور اضافه شود، اما تولید انبوه 

این عینک به میزان استقبال عموم از چنین ایده ای بستگی دارد.

محققان چینی در تلاش برای تولید واکسنی هستند که جلوی پوسیدگی دندان را 
خواهد گرفت، موفقیت در این زمینه به افرادی کمک می کند که امکان دسترسی به 

خدمات دندانپزشکی را ندارند.
 پژوهشگران موسسه ووهان وابسته به آکادمی علوم چین در تلاش برای تکمیل 

واکسن یادشده هستند و نتایج تحقیقات خود را در نشریه نیچر منتشر کرده اند.
آنان ترکیبی از چند پروتئین را مورد آزمایش قرار داده اند که می تواند جلوی گسترش 
پوسیدگی دندان را بگیرد. این پوسیدگی ها که منجر به ایجاد حفره هایی در دندان های 
هر فرد می شود، توسط باکتری به نام Streptococcus mutans )S. mutans( ایجاد 
 )PAc )rPAc و KF می شود. محققان معتقدند با تزریق و مخلوط کردن پروتئین های
با باکتری S. mutans می توان اثر تخریبی آنها را کاهش داد و جلوی تخریب دندان 

ها به علت پوسیدگی را گرفت. استفاده از این روش اثرات جانبی بدی دارد و ممکن 
است منجر به التهاب لثه و دندان شود. از همین رو، پژوهشگران پروتئین جدیدی به نام 
rPAc-KFD۲ ابداع کرده اند که نسل دوم پروتئین rPAc محسوب می شود و آزمایش 

آن بر روی دندان های موش ها نتایج مثبتی در برداشته است.
اثربخشی پیشگیرانه این واکسن بر روی موش هایی که پوسیدگی دندان نداشته اند 
۶۴.۲ درصد بوده و بر روی موش هایی که مشکل پوسیدگی دندان داشته اند ۵3.9 

درصد اثر درمانی بر جای گذاشته است.
انتظار می رود تکمیل این روش کمک شایانی به حفظ سلامت دندان و دهان کند. 
بر اساس آمار سازمان بهداشت جهانی ۶۰ تا 9۰ درصد از دختران دبستانی در سراسر 

جهان دچار مشکل پوسیدگی دندان هستند.

بسیاری از اکتشافات بزرگ علمی بر اثر یک اتفاق 
یا تصادف در آزمایشات آزمایشگاهی به دست آمده 
که پنی سیلین یا خواص مواد روانگردان نمونه ای از 
آنها است، اکنون در یک کشف کاملا تصادفی محققان 
اثر  باکتری خاص می تواند  دریافتند که چگونه یک 

داروهای سرطانی را خنثی کند.
یک تیم تحقیقاتی در موسسه علوم "وایزمن" ابتدا 
در حال تحقیق و بررسی این موضوع بودند که چگونه 
مقاومت  می توانند  انسان  پوست  طبیعی  سلولهای 
سلول های سرطانی به شیمی درمانی را تحت تاثیر قرار 

دهند.
محققان در این پژوهش یک نمونه خاص از سلول 
های پوست را برای ایجاد یک مقاومت عجیب در سلول 
درمانی  شیمی  دارو  یک  به  پانکراس  سرطانی  های 
مورد   )gemcitabine("جمسیتابین" نام  به  معمول 

بررسی قرار دادند.

محققان بعدا کشف کردند که یک باکتری، سلولهای 
پوست را آلوده کرده و درست قبل از اینکه همه آن را 
در سطل زباله قرار دهند، تصمیم گرفتند نگاه دقیق تری 
سرپرست  استراسمن،  راوید  دکتر  بیندازند.  آن  به 
آزمایشگاه وایزمن می گوید: "ما تقریبا آن نمونه را رها 
کردیم، اما یه یک باره و کاملا تصادفی تصمیم گرفتیم 
آن را بیشتر بررسی کنیم." این تیم کشف کرد که یک 
Gam("طبقه بندی از باکتری های "گاماپروتئوباکتریا

maproteobacteria( می تواند داروی شیمی درمانی را 
متابولیزه کرده و آن را بی اثر کند.

تحقیقات بیشتر نشان داد که یک شکل بسیار خاصی 
از باکتری ها، که یک ایزوفرم بلند از یک ژن خاص به 
نام CDD دارند، می توانند داروهای سرطانی را غیرفعال 
کنند. محققان بعدا در مورد اینکه آیا این باکتری خاص 
در تومورهای پانکراس انسان وجود دارد، تردید کرده و 
بر این باورند که این باکتری در بدن انسان نیز می تواند 

به طور قابل توجهی مانع از اثربخشی شیمی درمانی 
داد  نشان  پانکراس  تومور  نمونه  آزمایش ۱۱3  شود. 
که 7۶ درصد از نمونه ها حاوی باکتری هایی بودند که 

عمدتا در دسته بندی گاماپروتئوباکتریا قرار داشتند.
مطالعات بیشتر بر روی موش ها نشان داد باکتری هایی 
که دارای ژن CDD هستند، اثربخشی جمسیتابین در 

حمله به تومورهای پانکراس را مهار می کنند.
نکته هیجان انگیز اینجا بود که هنگامی که باکتری ها 
با یک دوره آنتی بیوتیک از بین رفتند، موش ها به 

داروهای شیمی درمانی پاسخ دادند.
این کشف تصادفی می تواند موج جدیدی از پیشرفت 

را در درمان های موجود سرطان به وجود آورد.
محققان در حال بررسی این امر هستند که آیا این 
باکتریها یا سایر باکتری ها با رفتارهای مشابه، در انواع 
سرطان های دیگر وجود دارد یا خیر و چه تأثیری بر 

اثربخشی داروهای سرطانی دارند.

واکسن مقابله با پوسیدگی دندان ابداع می شود

باکتری که شیمی درمانی را بی اثر می کند

چاقی، مهمترین بیماری قرن ۲۱ است به گونه ای که تغییر سبک 
زندگی، تنبلی، کم تحرکی و...از عوارض این پدیده شوم به شمار می 
آید به نحوی که افراد زیادی حاضر هستند برای رسیدن به وزن ایده 
آل و استاندارد، به هر روش غیر معقولی دست بزنند که گاهاً جان و 
سلامتی فرد را به مخاطره می اندازد.    تغییر سبک زندگی و شیوع 
چاقی مفرط، پدیده ای است که مبتلا به بسیاری از افراد جامعه شده و 
کم نیستند افرادی که حاضرند به هر قیمت و با توسل به هر روش غیر 
استاندارد به وزن ایده آل و استاندارد برسند.در این بین بازار تبلیغات 
انواع روش های کاهش وزن نیز گرم و گرم تر شــده است. نکته قابل 
تامل این است که آیا این روش ها می توانند جایگزین شیوه تغذیه 
درست و تغییرات رفتاری برای حفظ و تثبیت وزن مطلوب باشند و آیا 
با انجام انواع روش های نوین جراحی لاغری دیگر نیازی به رژیم غذایی 

،تحرک و فعالیت بدنی برای حفظ وزن ایده آل وجود ندارد؟
دکتر محسن سادات شیرازی متخصص جراحی عمومی ،  در 
گفتگویی توضیحاتی در این رابطه ارائه داده که در ادامه می خوانید.

 چاقی به چه حالت و تغییراتی در اعضای داخلی و ظاهری 
بدن اطلاق می شود؟

چاقی به تجمع بیش از حد بافت چربی اطلاق می شود که 
این حالت می تواند باعث پسرفت شاخص های سلامتی از جمله 
کاهش میانگین طول عمر و یا کاهش کیفیت زندگی گردد. 
بیماری های قلبی عروقی، فشار خون، دیابت نوع ۲، سنگ کیسه 
صفرا، آرتروز، سرطان های سینه و روده بزرگ و بسیاری از بیماری 

های دیگر به دنبال چاقی ایجاد می شوند.
همچنین میزان بستری شدن افراد چاق در بخش های مختلف 
بیمارستان و نیز زمان لازم برای بهبود بیماران چاق، تفاوت قابل 

ملاحظه ای با سایر گروه ها دارد.
میزان شیوع چاقی در کشور چگونه است؟

طبق پژوهش های انجام شده در ایران، شیوع چاقی در مردان 
حدود ۲7 درصد و در زنان حدود ۴۰ درصد است. به طور کلی 
چاقی در ایران حدود 3۲ درصد شایع است که میزان آن در حال 
حاضر در کشورهای غربی کمتر و متاسفانه این میزان در کشورما، 

در حال افزایش است.
خطرات چاقی برای کودکان چیست؟

چاقی در سنین مدرسه مشکلات متعددی به دنبال دارد، از جمله 
بیماری های روحی روانی نظیر افسردگی، اجتماع گریزی، کاهش 
اعتماد به نفس و سرخوردگی در این گروه به میزان گسترده تری 
رخ می دهد. چاقی در دوران کودکی به خصوص در میان پسربچه 

ها با افزایش احتمال وقوع آن در بزرگسالی همراه است.
شدت چاقی را چطور می توان ارزیابی کرد؟

روشهای متعددی برای محاسبه وزن ایده آل وجود دارد و ولی 
اندازه گیری شاخص توده بدن یا همان BMI روش کاربردی تری 
است که برای تشخیص اختلالات وزنی به کار می رود. در این 
روش وزن به کیلوگرم را به مجذور قد )به متر( تقسیم کرده و عدد 

به دست آمده بر اساس جدول زیر قابل تفسیر است.
طبقه بندی    شاخص توده بدنی
کم وزن      کمتر از ۵ / ۱۸

 با وزن طبیعی    9/ ۲۴- ۵ / ۱۸
اضافه زورن     9 / ۲9 - ۲۵

3۰ - 3۴ / 9 چاقی درجه یک 
3۵ - 39 / 9 چاقی درجه دو 

چاقی درجه 3  بیش از ۴۰
 به عنوان مثال اگر وزن یک شخص 9۸ کیلوگرم و قد وی ۱.۶۸ 
باشد، بر اساس این جدول این فرد در محدوده چاقی درجه ۱ 

قرار می گیرد.
در حال حاضر بهترین روش برای کاهش وزن چیست؟

امروزه روش های متعددی اعم از رژیم های غذایی، انواع داروها، 
روان درمانی، هیپنوتیزم، طب سوزنی و غیره جهت کاهش وزن به 
بیماران چاق توصیه می شود که در این میان گاهی سبب سوء 
استفاده معدودی افراد سودجو قرار می گیرند ولی با توجه به اینکه 
بحث ما در مورد روش های جراحی درمان چاقی می باشد به 
بحث در مورد سایر روشها، معایب و مضرات آنها در دفعات بعد 

خواهیم پرداخت.
هدف از انجام عمل جراحی چاقی چیست؟

جراحی چاقی یا به مفهوم دقیق تر جراحی باریتریک یکی از 
شاخه های جراحی عمومی می باشد که اولین بار در طول دهه 
۱9۵۰ برای درمان چاقی انجام شد و به تدریج تا به امروز پیشرفت 
چشمگیری جهت درمان بیماری چاقی و به حداقل رساندن 

عوارض ناشی از چاقی دست پیدا کرده است.
هدف جراحی باریتریک در درجه اول بهبود شرایط جسمی تمام 
بیمارانی است که این جراحی در آنها انجام می شود و تاکید بر حل 
مسائل متابولیکی که در چاقی شدید باعث مشکلات طبی می شود 

دارد و در درجه بعدی رسیدن به وضع مطلوب می باشد.
آیا جراحی کاهش وزن به همه افراد چاق توصیه می شود؟

جراحی کاهش وزن برای افراد با شرایط زیر مناسب است:
۱.داشتن BMI معادل ۴۰ یا بیشتر.

۲.داشتن BMI بین 3۵ تا ۴۰ ولی به همراه عوارض چاقی 
تهدیدکننده سلامت از جمله دیابت نوع دو. بیماری های قلبی و 

فشارخون، تنگی نفس شدید در خواب و غیره.
3.سابقه تلاش و شکست های مکرر در کاهش دادن وزن با 
استفاده از روشهای رایج غیرجراحی از جمله رژیم غذایی و فعالیت 

بدنی.
چگونه عمل جراحی به کاهش وزن کمک خواهد کرد؟

یکی  دارد،  وزن وجود  برای جراحی کاهش  اصلی  دو شکل 
جراحی کاهش دهنده حجم معده به تنهایی و دیگری جراحی 

کاهش دهنده حجم معده به همراه جراحی جهت کاهش جذب 
غذا که در حال حاضر همگی این روشها به صورت لاپاروسکوپی و 

بدون نیاز به عمل جراحی باز انجام می شود.
-لطفا انواع روش های جراحی کاهش وزن و شرایط مناسب برای 

انجام آن را بیان کنید.
- عمل بالون معده

این روش در واقع یک روش غیرجراحی می  باشد اما معمولا در 
کنار روشهای جراحی مطرح می شود.

در این روش یک کیسه از جنس سیلیکون نرم )بالون معده( 
توسط آندوسکوپ از راه دهان وارد معده می شود و با تزریق سرم 
یا هوا متسع می شود. بالون در واقع حجمی از معده را اشغال می 
کند و مانع پرخوری و در نتیجه کاهش وزن می شود. بعد از ۶ 

ماه که فرد به رژیم غذایی خود عادت کرد، بالون خارج می شود.
چه کسانی مناسب این روش هستند؟

بیمارانی که BMI بین 3۰ تا 3۵ دارند و بیمارانی که به هر دلیلی 
برای اعمال جراحی معده مناسب نیستند.

۱- حلقه گذاری معده یا گاستریک باندینگ
در این روش یک حلقه از جنس سیلکون و قابل باد شدن از 
طریق لاپاروسکوپی وارد شکم شده و مانند یک کمربند دور معده 
را فرا می گیرد. این حلقه توسط یک رابط به یک مخزن متصل 
است که این مخزن در زیر پوست شکم قرار داده می شود و با 
تزریق مایع از زیر جلد به داخل مخزن می توان سبب حجیم تر 
شدن حلقه و تنگ تر شدن حلقه دور معده و در نتیجه کاهش 

حجم معده می شود.
این روش مناسب برای افرادی است که BMI بین 3۵ تا ۴۰ و 
بدون عارضه دارند و افرادی که در درمانهای رژیم غذایی تحت نظر 

پزشک شکست خورده اند.
 عوارض این روش چیست؟

•عفونت حلقه که به ندرت رخ می دهد و می بایست حلقه با 
لاپاراسکوپ خارج شود. •لغزش و جابجا شدن حلقه.

•تهوع و استفراغ در صورت زیاد بودن وعده غذایی. •عود چاقی 
در صورت مصرف غذاهای پرکالری و کم حجم مثل شیرینی زیاد.

- گاستروکتومی آستینی یا اسلیو
یک از روش های موثر در درمان جراحی چاقی محسوب می 

شود که در این روش قسمت بزرگی از معده )حدود ۸۰ درصد( 
با کمک لاپاراسکوپ برداشته می شود و قسمت باقی مانده که 
همانند یک لوله است و حجم کمی دارد، باقی گذاشته می شود 
در نتیجه کاهش حجم معده سبب جلوگیری از پرخوری فرد و 

درنتیجه کاهش وزن می شود.
 - عمل بای پس معده

در عمل "بای پس معده" دو هدف مدنظر است. اول اینکه اینکه 
فرد غذای کمتری بخورد و سپس مواد غذایی خورده شده کمتر 
جذب بدن وی شود؛ این روش شامل کوچک کردن معده و کوتاه 
کردن طول روده باریک است، در این روش فرد در طی ۲ سال 

بیش از ۸۰ درصد وزن اضافه خود را از دست می دهد.
 این روش برای چه بیمارانی مفید است؟

بای پس معده به بیمارانی توصیه می شود که BMI بالای ۴۰ 
دارند یا بیمارانی که BMI بالای 3۵ دارند ولی مبتلا به عوارض 
چاقی مثل دیابت نوع ۲ ، فشار خون و غیره شده اند و در عین 
حال دچار مشکل ریزه خواری )مثل عادت به خوردن شیرینی و 
شکلات( و نه پرخوری می باشند. این روش موثرترین روش درمان 
چاقی است و برگشت و عود آن بسیار کم است ولی با توجه به 
اختلال جذب ایجاد شده لازم است بیماران تا آخرعمر از قرص 
های مکمل ویتامین، آهن و کلسیم استفاده نمایند و بعد از اتمام 
لاغری نیاز به اعمال جراحی زیبایی کشیدن پوست اضافی شکم 

نیز پیدا می کنند.
- بای پس روده یا دئودنال سوئیچ

دراین روش نه تنها حجم روده کوچک تر می شود بلکه تمام 
طول روده باریک به استثنای ۱۵۰-۱۰۰ سانتی متر انتهایی آن از 
چرخه جذب خارج شده و به اصطلاح بای پس می شود. یعنی غذا 
از قسمت عمده روده باریک عبور نمی کند و جذب بدن نمی شود 
و دفع می شود. این روش اگرچه روش مؤثری درکاهش وزن می 
باشد ولی به علت کمبود شدید پروتئین و ویتامین و نیاز به مصرف 
دائمی و حجم زیادی از مکمل ها و عوارضی چون اسهال امروزه 

کمتراستفاده می شود.
آیا روش هایی مانند لیپوماتیک یا لییوساکشن نیز برای 

کاهش وزن مفیداست؟
درروش لیپوماتیک توسط ابزارهای فلزی بلند و شبیه نی بعد از 
تزریق یک مایع استاندارد به داخل چربی های زیرجلد با کمک امواج 
اینفراسونیک که باعث ایجادارتعاش در لایه چربی یرجلد می شود 
موجب جدا شدن و کنده شدن این چربی ها و بدنبال آن ساکشن 
شدن از محل خود به خارج از بدن می شود. این روش مناسب برای 
افرادی است که چاقی موضعی درنقاط شکم ،ران ،پهلوها،باسن ،بازو 
یا غبغب دارندو به هیچ عنوان یک روش برای کاهش وزن نیست و 
باید توجه داشت که در صورت رعایت نکردن رژیم غذایی و فعالیت 

بدنی مجددا" باعث برگشت به حالت قبل خواهدشد.
روش ابدومینوپلاستی چیست و به چه کسانی توصیه می 

شود؟
این روش نیز یکی از روش های جراحی زیبایی محسوب میشود 
و به عنوان روشی جهت کاهش وزن نمی باشد. این روش مناسب 
برای افرادی است که به دنبال یک یا چند زایمان یا به دنبال 
کاهش وزن شدید می باشند و یا بر اثر رژیم یا اعمال جراحی چاقی 
دچارشل شدگی عضلات دیواره شکم و افتادگی و آویزان شدن 

پوست شکم شده اند.

رسیدن به وزن استاندارد با روش های غیر استاندارد

بایدها و نبایدهاي شیوه هاي نوین درمان چاقي
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های  جلوه  با  عزاداری  باشکوه  های  آیین 
و صفر،  ماه های محرم  در  معنادار  و  خاص 
فرصتی برای ژرف اندیشی و تامل در سیره 
و پیام امام حسین )علیه السلام( است؛ پیامی 
که به باور کارشناسان، بازخوانی، یادآوری و 
تبلیغ آن مسوولیت های سنگینی بر دوش 
روحانیان و اندیشمندان مذهبی گذاشته است. 
از جمله این مسوولیت ها می توان به مقابله با 
نفوذ خرافه گرایی در روایت مصائب اهل بیت 

)علیهم السلام( اشاره کرد. 
روح  عاشورا  حماسه  و  حسینی  نهضت 
فرهنگ تشیع، تجدید حیات اسلامی و اوج 
قله تاریخ حق طلبی و عدالت خواهی است 
عرصه  در  مسلمانان  روی  پیش  مشعلی  و 
رویارویی با استبداد و استکبار برافروخته است. 
بر همین اساس، این سرمایه بزرگ و سترگ 
در طول تاریخ در معرض آسیب تحریف های 
نظری و انحراف های رفتاری بوده است. در 
روزگار ما نیز در زمینه مراسم تعزیت و مجالس 
سوگواری، آفات و انحراف هایی وهن آور برای 
این حماسه عظیم رخ می دهد و موجب نگرانی 
علما، فرهیختگان و ارادتمندان سیدالشهداء 

شده است.
از پدیده های ناشایست و ناخوشایند رواج 
یافته در روزهای عزاداری، می توان به اقدام 
مخالف جوهر  و  موازین شرعی  های خلاف 
همچنین  و  عاشورا  حماسه  قدسی  و  دینی 
و  غیرمعقول  و  موهن  رفتارهای  به  تظاهر 
نهضت  حماسی  و  عقلانی  روح  با  نامناسب 

حسینی اشاره کرد.
به همین بهانه و با توجه به اهمیت نقش 
تبلیغ و پیام رسانی درست نهضت حسینی 
تحلیل  و  پژوهش  گروه  عزاداری،  مراسم  در 
»محمدتقی  الاسلام  حجت  با  ایرنا  خبری 
فاضل میبدی« و آیت الله »محسن غرویان« 
از مدرسان برجسته حوزه علمیه قم گفت و 

گو کرد.
**درهای بسته فرهنگ حقیقی 

عاشورا به روی خرافه پرستی و انحراف 
صفر،  و  محرم  های  ماه  عزاداری  مراسم 
گاه خواسته یا ناخواسته، مغرضانه یا از روی 
گمراهی به تحریف کشیده شده و سنت های 
نادرستی که ریشه در باورهای غلط یا اهداف 
و منافعی خاص دارند در برخی از مراسم های 
عزاداری به وجود آمده است. این نوع مراسم 
بهانه ای برای سواستفاده دشمنان به دستشان 
داده تا با انعکاس آن در رسانه ها، چهره زیبای 
اسلام را به صورت نازیبا و غیرمعقول به جهان 

معرفی می کنند.
در این پیوند، فاضل میبدی به پژوهشگر 

ایرنا گفت: متاسفانه در سال های اخیر، برنامه 
های مذهبی و شعایر دینی ما، از جنبه تبلیغی 
بودن خارج شده است؛ چرا که گاه از دست 
اهل خود در رفته و به دست نااهلان افتاده 
است. به هر حال در گذشته، کسانی که تبلیغ 
دین و سخنرانی می کردند، انسان های وارسته 
و باسواد وتحصیلکرده ای بودند که برای یک 
منبر، ساعت ها مطالعه می کردند. اما امروز 
این چیزها وجود ندارد و ادبیات تبلیغی دین، 
دست یک عده شاعری افتاده که نه شعرشان 
قوی و نه اصطلاحاتشان جالب و جذاب است 
و فراموش کرده اند که هیچگاه یک مداح نمی 
تواند مبلغ مذهبی شود یا شعایر دینی را حفظ 
کند. بر همین اساس، آسیب های بسیاری، 
ویژه  به  اسلامی  تبلیغات  جریان  این  دامان 

مساله عاشورا را گرفته است.
وی افزود: متاسفانه علمای دین ما گاه از کنار 
این مسایل می گذرند و آن طور که در مورد 
مساله کم حجابی یا برگزاری کنسرت از خود 
حساسیت نشان می دهند، در این مورد آنطور 
که باید برخورد نمی کنند. این زنگ خطری 
است برای اسلام و تشیع چرا که بزرگترین 
سرمایه اسلام به ویژه تشیع، مساله تقابل عدل 
و ظلم است که در روز عاشورا صورت گرفته 
و این تقابل عدل و ظلم باید برای همه ابنای 

بشریت و نه فقط مسلمانان زنده بماند.
این عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه 
علمیه قم، درباره نمایش رسانه ای خرافه ها 

و انحراف ها در مراسم عزاداری گفت: کار به 
جایی رسیده است که برنامه های عزاداری ما 
در برخی از رسانه های خارج از کشور به عنوان 

مساله ای مضحک مطرح می شود.
غرویان هم با اشاره به اشاعه لمپن گویی 
صفر  و  محرم  های  ماه  عزاداری  مراسم  در 
اظهار کرد: متاسفانه برخی گروه های سیاسی 
کنند  می  برگزار  را  هایی  جلسه  مداحان  و 
اشاعه  تنها  نه  و  است  غیراخلاقی  کاملا  که 
دهنده پیام حسینی نیست بلکه محلی برای 
سواستفاده از نام حسینی است. در این جلسه 
ها است که می خواهند از آموزه های دینی 
استفاده های جناحی کنند و باید مردم را از 

حربه آنان آگاه کرد.
وی درباره رفتارهای موهن و غیرمعقول در 
مراسم عزاداری گفت: شهید مطهری در کتاب 
»تحریفات عاشورا« مفصل بیان کردند که در 
طول تاریخ چیزهایی به نام خرافه وارد عزاداری 
های ما شده است. یکی از بدعت های وارد 
شده به مراسم عزاداری، قمه زنی است که از 
نظر مقام معظم رهبری هم حرام اعلام شده 
است چرا که شرایطی چون وهن اسلام و امام 
حسین پیش می آید و دشمنان جهانی هم از 
آن علیه اسلام استفاده می کنند. به جای این 
حرکات نامعقول، اشاعه مقتل خوانی کار بسیار 
کتاب  روی  از  ما  که سخنرانان  است  خوبی 
های مستند مانند »لهوف سیدبن طاووس« و 
دیگر کتاب ها می توانند برای مردم بخوانند و 

عزاداری را وارد فاز مستند و علمی کنند.
**راه هایی به سمت تزکیه عزاداری 

با توجه به تاکید مراجع، علما و بسیاری از 
اندیشمندان، لازم است تحریف ها، آسیب ها 
مردم  به  عزاداری  در  نادرست  های  و سنت 
شناسانده شود تا جامعه با بصیرت و آگاهی 
بهتری در عزاداری حضور یابند و رسالت واقعی 

قیام سیدالشهدا حفظ شود.
بر ضرورت  تاکید  با  غرویان  مورد،  این  در 
حفظ شان و مقام عرفانی و معنوی امام حسین 
فضای جلسه  عزاداری گفت:  مراسم  در  )ع( 
های حسینی، باید فضای معنویت، وقار، متانت 
و اخلاق الهی و اسلامی باشد. وقتی مداح یا 
فضای  سمت  به  را  جلسه  فضای  سخنران، 
غیراخلاقی بکشاند، آن جلسه اثر مثبت خود 
را از دست خواهد داد و تاثیر گذاری عاشورا 
و عزاداری حسینی، بسیار کم خواهد شد. راه 
مبارزه با این استفاده های ناصحیح این است 
که مردم جلسه ای را که در آن تهمت و دروغ و 
افترا است و به اسم مسایل سیاسی، وارد توهین 
به شخصیت های حقیقی یا حقوقی می شوند، 
ترک کنند چرا که نشستن در جلسه ای که 
گناه صورت می گیرد ولو به نام امام حسین 

باشد، حرام است.
به اعتقاد این مدرس حوزه، هدف عزاداری 
واقعی این است که مردم عبرت بگیرند، اخلاق 
بیاموزند و معنویت آنان بالا برود. امام حسین 
برای یک سری مراسم بی محتوا کشته نشد 

بلکه امام حسین شهید راه عدالت، آزادگی، 
حریت و اخلاق و معنویت است. بنابراین در 
جلسه ها باید تلاش کنیم که مردم به عشق 
امام حسین جمع شوند و از فضایل والای آن 

حضرت تاثیر بگیرند.
فاضل میبدی هم تصریح کرد: وقتی فرهنگ 
عاشورا و امام حسین از جنبه تبلیغی، علمی و 
مذهبی خارج شود و به دست عده ای بیافتد 
که بخواهند تنها برای ایجاد درآمد، بازار کسبی 
درست و سر عده ای را گرم کنند، همین می 
شود. به ویژه این که در این مداحی ها بحث 
جناح  به  تملق  و  فحاشی  توهین،  سیاسی، 
خاص را هم مطرح می کند. اینجا است که 
فرهنگ مردم ما باید متحول شود و سخنوران 
انحراف می  یا مداحانی را که عزاداری را به 

کشانند، دعوت نکنند.
از  انتقاد  به  وگو،  گفت  از  بخشی  در  وی 
اظهار  و  پرداخت  سیما  و  صدا  های  برنامه 
داشت: ۱۰ روز عاشورا که می گذرد، در صدا 
و سیمای ما ۱۰ سخنرانی علمی خیلی خوب 
نمی بینیم که آزادنه نقد و بحث کنند و فقط 
دسته های عزاداری و سینه زنی را به نمایش 
می گذارد. این زنجیر و هیبت و پیراهن سیاه 
به تنهایی هیچ واقعیتی از امام حسین نشان 
نمی دهد. پیام امام حسین، این نیست که ما 
فقط به سینه خود بزنیم، آن هم در جامعه 
ای که متاسفانه شاهد خیلی از ناگواری های 
اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی هستیم. امام 
حسین جنگید تا اخلاق و عقلانیت و عدالت 
را به جامعه برگرداند. حال شما به هر شیوه ای 
عزاداری کنید این سه مقوله در جامعه برقرار 

نشود، عزاداری به تحریف رفته است.
فاضل میبدی به پیام نهضت عاشورا اشاره 
و تاکید کرد: یکی از پیام های امام حسین در 
روز عاشورا، از بین بردن فاصله طبقاتی بود که 
دستگاه معاویه ایجاد کرده بود، از بین بردن 
فقری بود که حکومت اموی ایجاد کرده بود، 
در  اگر  ما  حال  بود.  انسان  عزت  برگرداندن 
جامعه بخواهیم این همه برای عزاداری، سیاه 
پوشیدن و و سینه زدن تبلیغات کنیم و از آن 
طرف هم شاهد بی عزتی انسان ها به خاطر 
فقر یا بی فرهنگی باشیم، پیام رسان نهصت 

عاشورا نخواهیم بود.
ناحیه علما،  از  باید تحولی  اعتقاد وی،  به 
مردم و نخبگان جامعه صورت بگیرد تا تحریف 
هایی که به قول شهید مطهری بر دامن دین 
و عاشورا نشسته، برداریم و به سرچشمه زلال 
جریان عاشورا برگردیم و بدانیم که این مساله 
چرا صورت گرفته است. این کار وزارت ارشاد و 

نهادهای فرهنگی است. 

با محوریت اورژانس ۱۱۵ :

طرح آزمایشی تجمیع سازمان های امدادی و 
انتظامی در قم اجرا می شود 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: طرح آزمایشی تجمیع 
سازمان های امدادی و انتظامی غیر از پلیس ۱۱۰ با محوریت اورژانس ۱۱۵ برای نخستین 

بار در کشور، در استان قم اجرایی می شود. 
محمدرضا حسنی با اشاره به این که این طرح آزمایشی به دلیل کیفیت بالای خدمات 
امدادی در قم اجرایی می شود، افزود: در این طرح همه شماره های امدادی و انتظامی 
ادغام و شماره تلفن واحدی در نظر گرفته می شود که جوابگوی همه نیازهای تماس 
گیرندگان باشد. وی اضافه کرد: طرح فوق با نام اس او اس )SOS( با هدف خدمات دهی 
سریع و باکیفیت سازمان های امدادی از جمله اورژانس ۱۱۵، راهور، هلال احمر و آتش 
نشانی به همشهریان صورت می گیرد، زیرا در زمان وقوع رخدادی، فرد حادثه دیده در 
شک و استرس قرار دارد و احتمال این که شماره مورد نظر در ذهن فرد باشد، کمتر است.
وی با بیان این که با اجرای طرح اس او اس، سازمان های امدادی در مکانی مشترک 
مستقر می شوند، گفت: کارشناسان حدود یک سال است که چگونگی اجرای نرم افزاری 
و سخت افزاری این طرح را بررسی کرده اند و در صورت حل مشکل مالی، به طور حتم 
تا قبل از پایان امسال اجرایی می شود. حسنی افزود: برقراری سامانه الکترونیکی لازم در 
یک فضای بزرگ، پیش بینی فضای فیزیکی برای همه نهادها، پیش بینی امکانات رفاهی 
لازم، استقرار نیروهای انسانی، ارتباط بین نیروها و اعلام یکی شدن شماره ارگان های 
امدادی از مراحل اجرای این طرح است. وی با اشاره به همکاری معاونت درمان دانشگاه 
علوم پزشکی در اجرای طرح اس او اس، بیان کرد: برای اجرای این طرح هزینه ای بالغ 
بر 3۵ میلیارد ریال پیش بینی شده که باید بازنگری شود، زیرا عملیاتی شدن کامل طرح 
بیش از ۵۰ میلیارد ریال هزینه لازم دارد. وی با بیان این که در سال جاری جهش های 
بلندی در ارائه خدمات نوین در اورژانس خواهیم داشت، بیان کرد: ارتقاء کیفت خدمات، 
مکانیزه کردن مدیریت و نظارت در ارائه خدمات پایگاه های اورژانس بسترهای اساسی 
که باعث بهره مندی مردم می شود را در دستور کار داریم. حسنی تبدیل سامانه بی سیم 
آنالوگ به دیجیتال را از دیگر طرح ها عنوان و بیان کرد: با اجرایی این طرح، پوشش و 
ضریب نفوذ بی سیم های اورژانس در سطح شهر افزایش می یابد و موجب ارتباط موثر 
آمبولانس ها با مرکز فرماندهی می شود. وی با بیان این که ۵۰ درصد این طرح تکمیل 
شده و تا پایان سال اجرایی می شود، افزود: هزینه اجرای طرح حدود هشت میلیارد ریال 
برآورد شده است که با حمایت های معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی و اورژانس کشور 
تامین می شود. وی به مکانیزه کردن استفاده از آمبولانس ها اشاره کرد و گفت: در این 
طرح همه آمبولانس ها به دستگاه جی پی اس، تلفن همراه و تب لت مجهز می شوند و 

سامانه ارتباطی کاملا الکترونیک بین آمبولانس و فرماندهی برقرار می شود.
رئیس مرکز اورژانس ۱۱۵ قم افزود: در قالب این طرح همه شرح حال بیمار که قبلا در 
قالب فرم های کاغذی تهیه می شد، به صورت الکترونیکی و با استفاده از تلفن همراه یا تب 
لت منعکس می شود و پزشک حاضر در مرکز بلافاصله اطلاعات را دریافت می کند و به 
کارشناسان مشاوره می دهد. وی اضافه کرد: از سوی دیگر، بیمارستان ها نیز از وجود بیمار 
نیازمند با خدمات خاص مطلع می شوند تا بستر لازم برای پذیرش بیمار در مرکز درمانی 
مهیا شود.  وی ادامه داد: این طرح علاوه بر انتقال سریع اطلاعات، مرکز فرماندهی را با 
استفاده از سیستم جی پی اس از محل تردد آمبولانس ها مطلع می کند و اگر در مسیر 

حرکت آمبولانس ترافیک باشد، از پلیس راهور درخواست کمک می نماید.
به گفته حسنی، تجهیزات لازم برای اجرایی کردن این طرح خریداری شده و تا پایان 
سال عملیاتی می شود. وی در ادامه با اشاره به طرح ام سی ام سی )MCMC(، بیان کرد: 
با اجرای این طرح، پایش و مراقبت ارائه خدمات در اورژانس های بیمارستانی به صورت 

تصویری و نرم افزاری می شود تا بر نحوه ارائه خدمات نظارت کافی صورت گیرد.
وی اضافه کرد: واحد پذیرش بیمارستان ها و اطلاعات اشغال تخت های بیمارستانی با 
استفاده از نرم فزار در اختیار آمبولانس های مرکز اورژانس قرار می گیرد، تا کارشناسان 

هماهنگی های لازم را برای انتقال بیماران به بیمارستان بهتر و سریع تر انجام دهند.
حسنی ادامه داد: واحد اورژانس یکی از بیمارستان ها به این سامانه متصل شده و 
بیمارستان های دیگر نیز به تدریج متصل می شود. وی به ارائه خدمات نوین اورژانس در ۲ 
حوزه سکته های مغزی و قلبی اشاره کرد و افزود: با توجه به این که حدود ۴۵ درصد مرگ 
و میرها به دلیل سکته است، اورژانس طرحی را به نام 7۲۴ ویژه سکته های حاد قلبی و 
۲۴7 ویژه سکته حاد مغزی برای امدادرسانی سریع به این بیماران پیش بینی کرده است.

وی با اشاره به تکمیل۵۰ درصد این طرح، اضافه کرد: در این طرح زنجیره ای از ارائه 
خدمات فوریتی و درمانی ایجاد می شود و مقدمات انتقال بیمار پس از نخستین تماس 
با مرکز اورژانس، به بیمارستانی که دارای تجهیزات مرتبط است، فراهم می شود. رئیس 
مرکز اورژانس ۱۱۵ قم با بیان این که حذف مراحل اداری پذیرش و حفظ فرصت طلایی 
برای نجات بیمار از مزیت های طرح است، ادامه داد: در گذشته بیمار پس از انتقال به 
بیمارستان، فرآیندهایی را برای تشخیص بیماری طی می کرد که زمان طلایی از دست 
می رفت. وی با اشاره به این که بیماران با سابقه سکته های قلبی و مغزی در لیست 
دریافت این خدمات قرار می گیرند، اضافه کرد: در گذشته امکان گرفتن نوار قلب بر 
بالین بیمار وجود نداشت که با اجرای این طرح گرفتن نوار قلب، ارسال همزمان آن به 

بیمارستان و بررسی توسط متخصص امکانپذیر می شود.

بخشدار خلجستان :

سیاست های ادارات مردم را از روستاهای قم 
فراری می دهد

بخشدار خلجستان گفت: سیاست های برخی ادارات هر روز روستاهای بخش خلجستان 
را از سکنه خالی می کند. 

داود حاج حسینی در جلسه شامگاه سه شنبه بنیاد قم پژوهی با اشاره به مساحت هزار و 
۱۰۰ کیلومتری بخش خلجستان اظهار کرد: این بخش دو دهستان، دو پاسگاه، دو مرکز 
بهداشت و ۵3 روستا و 3۲ شورا دارد. وی افزود: در میان بخش های استان قم بیشترین 
دهیاری، شورا و روستا مربوط به بخش خلجستان است و دهستان قاهان با وجود قدمت 
تاریخی و حوزه علمیه صد ساله نماد فرهنگی در این بخش و دهستان دستجرد نماد 
گردشگری بخش محسوب می شود. بخشدار بخش خلجستان قم با اشاره به وجود دو 
منطقه نمونه گردشگری در این بخش، گفت: در بخش خلجستان ۱۴ خانه بهداشت، ۱۰۴ 
مسجد، ۱۱ بنای تاریخی، یک واحد دانشگاهی و 3۲۱ شهید حضور دارند. وی اظهار کرد: 
در بخش خلجستان 9۶ واحد گلخانه ای، یک واحد صنعتی، ۴۲ واحد دامداری و .... وجود 
دارد و نزدیک ترین روستای بخش به شهر قم ۶۰ کیلومتر و دورترین 9۵ کیلومتر فاصله 
دارند. حاج حسینی با اشاره به وجود چند زبان در بخش خلجستان گفت: یک زبان تات در 
روستای آمره وجود دارد که در کشور سه روستا این زبان را دارند. این زبان را آلمانی ها که 

در صد سال گذشته در این روستا سکونت داشته اند، به این روستا آورده اند.
وی اظهار کرد: در بخش خلجستان زبان خلج هم وجود دارد که دو دهستان از این زبان 
بهره مند هستند. بخشدار خلجستان گفت: در بعضی روستاهای بخش خلجستان به این 

دلیل که نزدیک به فراهان هستند، آذری زبان ها هم در آن دیده می شوند.
وی ادامه داد: عمده مشاغل ما در بخش خلجستان باغبانی و دامپروری است و این 
منطقه بیشترین محصولات را در کشاورزی دارد. محصولاتی مانند انار، سیب، گردو، بادام، 

به و ... از جمله محصولاتی است که در بخش خلجستان کشت می شود.
به گفته حاج حسینی، بیشترین گلخانه های بخش خلجستان به این دلیل که صرفه 

اقتصادی ندارند، به اتباع واگذار شده است و ۲۰ درصد گلخانه ها هم تعطیل است.
وی با اشاره به اینکه درختان گردوی بخش خلجستان دچار آفت شده اند اظهار کرد: 
درختان گردو ۱۵۰ ساله در این بخش خشک شده اند که تحقیقاتی بر علت آن صورت 
گرفته است. بخشدار خلجستان با اشاره به اینکه باغات امروز بخش خلجستان باغات خرد 
هستند و ساکنان دائم این بخش هر روز کمتر می شوند تصریح کرد: بر اساس آماری که 
از مرکز آمار ایران در اختیار ما قرار گرفته، هر سال بین ۱۰ تا ۲۰ درصد از جمعیت بخش 
خلجستان کاهش می یابد. وی با اشاره به دلایل مهاجرت از بخش خلجستان به قم گفت: 

عمده دلیل این موضوع اشتغال نیست چرا که پیرمردها هم در حال مهاجرت هستند.
حاج حسینی با بیان اینکه در بخش خلجستان 33 روستا از نعمت گاز محروم هستند، 

افزود: یک سوم جمعیت آموزش و پرورش در بخش خلجستان اتباع هستند.
وی ادامه داد: شغل قدیمی روستاهای بخش خلجستان باغبانی، دامداری و قالیبافی 

است که تمام این مشاغل با مشکلات بسیاری روبه رو شده است.
بخشدار خلجستان با اشاره به اینکه ادارات قم در حال صدمه زدن در روستا هستند ابراز 
داشت: اداره بهداشت و جهاد کشاورزی با سیاست هایی که دارند روستا را تعطیل کرده اند.

 
مسؤول سازمان بسیج سازندگی استان قم خبر داد

اجرای 20 پروژه محرومیت زدایی در استان قم
مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه امام علی بن  ابیطالب)ع( استان قم گفت: امسال 
اجرای ۲۰ پروژه محرومیت زدایی با اعتباری بالغ بر دو میلیارد در استان قم مصوب شده 
است که سهم سپاه و استان هر کدام برای اجرای این پروژه ها اختصاص یک میلیارد تومان 
است.  حسین فرهادی با اشاره به اجرای پروژه های محرومیت زدایی توسط سازمان بسیج 
سازندگی اظهار کرد: این پروژه ها توسط قرارگاه محرومیت زدایی سپاه انتخاب می شود 
و برای اجرای پروژه های محرومیت زدایی باید ۵۰ درصد پول توسط سپاه و ۵۰ درصد 
دیگر توسط استان اختصاص پیدا کند. وی ادامه داد: پروژه های محرومیت زدایی ابتدا در 
استان قم شناسایی و سپس این پروژه ها در تهران مصوب می شود و اعتبارات اختصاص 
پیدا می کند، امسال اجرای ۲۰ پروژه محرومیت زدایی با اعتباری بالغ بر دو میلیارد تومان 
در استان قم مصوب شده است که سهم سپاه و استان هر کدام برای اجرای این پروژه ها 
اختصاص یک میلیارد تومان است. مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه امام علی بن  
ابیطالب)ع( استان قم افزود: سپاه امسال تاکنون برای اجرای پروژه های محرومیت زدایی 
در استان مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان اختصاص داده و این پروژه ها شامل مواردی همچون 
احداث مسجد، مدرسه و خانه عالم است و این پروژه ها بیشتر در مناطق محروم استان قم 

همچون بخش قمرود است.

در گفت وگو با کارشناسان مطرح شد 

فرهنگ عاشورایی و ضرورت پیراستن آیین های عزاداری 

محرم که شروع می شود و درست زمانی که شهر همانند ساکنینش سیاه پوش 
می شود، امام حسین)ع(، یاران وی و مصائبی که بر ایشان وارد شده است تداعی 
می شود. حکایت سیاه پوشی حکایت ارادت است ومخلصی. اما در این میان برخی 
از تعصب های بی جا و تحریف شده منجر به اجرای شیوه ای خاص از عزاداری می 

شود که خرافه ای بیش نیست همانند قمه زنی در محرم. 
ایران اسلامی و سایر کشورهای مسلمان با برپایی هیات های مذهبی در دهه اول 
محرم و با ذکر نام حسین)ع( و یارانش رنگ و بوی خاصی به خود می گیرد. با پیر 
و جوان و قومیت های مختلف هم که هم صحبت می شوی همگی حساب محرم 
را از دیگر ماهها جدا می کنند و همگی یک صدا حسین )ع( را سالار شهیدان می 
نامند. اما در این میان رسومی در بعضی هیات ها و فرهنگ ها دیده می شود که نیاز 
به تحقیق و تحصیل دارد چرا که در هیچ کتب مذهبی نامی از آنها برده نشده است.

خرافه و تعصب های بی جا و راههای کاهش آنها و قرار گرفتن در مسیر درست 
عزاداری ، آنگونه که در شان یک مسلمان واقعی است موضوع گفتگوی خبرنگار 
ایرنا با رییس اداره هیات های مذهبی و مداحان کشور است که در پی می خوانید:

**نام حسین )ع( مقدس است
رییس اداره هیات های مذهبی و مداحان کشور گفت: نام امام حسین)ع( مقدس 
است و تمام انبیا و اولیا از قداست این نام گفته اند. همه مداحان باید با بازگویی حادثه 
عاشورا در جهت حفظ شان و جایگاه امام حسین تلاش کنند اما متاسفانه می بینیم 
که بعضی از آنها نام ایشان را غلط تلفظ می کنند و با 'حُُس، حُس' و یا ' سین، سین' 

خطاب کردن امام درصدد ایجاد شور در هیات ها هستند.
ابراهیم غلامرضایی با اشاره به مغایر بودن مراسم بعضی از هیات ها ی عزاداری 
با اصل عزاداری محرم گفت: عزاداری واقعی آن است که بعد از سیدالشهدا از زمان 
حضرت زینب تا زمان امام حسن عسگری به ما تاکید شده است و ما بقی جز خرافه 

چیزی نیست.

**از نفوذ دشمن غافل نشویم
غلامرضایی با اشاره به اینکه شیوه برپایی مراسم عزاداری در هر کشور و حتی 
قومیتی متفاوت است از ورود تحریف در عزاداری گفت و ادامه داد: شاهد نوع خاصی 
از عزاداری با هدف قبولی نذری هستیم. گروهی از عزاداران معتقدند که هرچه شدت 
زنجیرزدن ها و یا سینه زدن ها بیشتر باشد آن عزاداری مورد مقبول قرار می گیرد. 
رییس اداره هیات های مذهبی و مداحان کشور ضمن یادآوری نفوذ دشمن از 
طریق شبکه های مردمی از جمله هیات های عزاداری اضافه کرد: سبک سینه زنی 
جدید حالت عزاداری واقعی را کمرنگ کرده است. باید بدانیم همه عزاداری در طبل 
و دهل و سنج و نقاره خلاصه نمی شود بلکه عزاداری گریه و روضه نیز دارد که 

روحانیت و معنویت مراسم را بالا می برد. 
غلامرضایی با تاکید بر اهمیت نقش هیجان و شور در بین جوانان ادامه داد: 
همانطور که در آن زمان برای ایجاد هیجان و شور جنگ از یک سو و ایجاد رعب 
و وحشت در بین دشمنان از سویی دیگر بر طبل می کوفتند، طبل زدن مراسم را 

پرشورتر می کند بنابراین طبل و دهل زدن منعی در دسته های عزاداری ندارد.
**ای اهل حرم میرعلمد ار نیامد

رییس اداره هیات های مذهبی و مداحان کشور با تاکید بر زنده نگه داشتن نهضت 
عاشورا به 'علم کشی' که امروزه به یکی از اجزای اصلی دسته های عزاداری تبدیل 
شده است، اشاره کرد و گفت: حمل 'علم' یا 'علامت' که در مراسم عزاداری از توجه 
ویژه ای برخوردار است فاقد هرگونه ریشه تاریخی است و در دوران صفویه در ایران 

شکل گرفته و خرافه ای بیش نیست.
غلامرضایی دراین زمینه ادامه داد: 'علم' در زبان عربی یعنی بیرق و بیرق نیز به 
معنی پرچمدار است و پرچمدار لشگر امام حسین )ع( حضرت ابوالفضل)ع( بوده 
است که البته حمل پرچم در دسته های عزاداری نه تنها منعی ندارد بلکه اقتدار را 

نیز به همراه دارد که البته آن 'علم' با این 'علامت' های امروزی هیچ نسبتی ندارد .
به گفته وی شناخت احکام عزاداری ما را از تحریفات مذهبی باز می دارد و مداحان 

و واعظان مسوولیت این بخش را برعهده دارند.
**فرمان دست لیدرها است

رییس اداره هیات های مذهبی و مداحان کشور با اهمیت نقش مداحان، روسای 
هیات ها و متولیان امور در جذب جوان ها به هیات های عزاداری اضافه کرد: مداحان 
و متولیان و حتی روسای هیات ها باید بدانند که چگونه سخنرانی کنند. تربیت 
فرهنگی عزاداری سیدالشهدا دست مداحان و متولیان هیات ها است و من عقیده 
دارم که مردم اولین شیوه اخلاقی را از مداحان می آموزند و اگر یک مداح آموزه 

اخلاقی داشته باشد بسیار اثرگذار خواهد بود.
غلامرضایی با تاکید بر نقش مداح ها در پررنگ کردن ارزش های دینی در بین 
جوانان گفت: آموزشگاههای مداحی در بسیاری از استان ها به منظور پرورش 
مداحان دایر و فعال است و برای فارغ التحصیلان کارت صادر می شود. از طرفی 
سال هاست که قبل از شروع ماه محرم، روسای هیات ها و مداحان با باید و نبایدهای 

ضروری آشنا می شوند.
وی با اشاره براین نکته که باید مدیران هیات ها و مداح ها را نسبت به خرافه ها 
واکسینه کنیم، اضافه کرد: تنها راه، تربیت فرهنگی و آموزش است که به این منظور 
در هر شهرستان و استانی، یک نفر را به عنوان شورای مذهبی استان انتخاب می 
کنیم و آموزش می دهیم . پس ازآموزش آنها به شهرستان خود مراجعه می کنند 
و بر عملکرد هیات ها نظارت دارند و آموزه های خود را منتقل می کنند که البته 

تصمیم داریم این آموزش ها را گسترش دهیم.
**زیبایی های هیات ها را رونمایی کنیم

این فعال مذهبی با تذکر بر توجه بیشتر بر نقش پررنگ و مثبت هیات های 
مذهبی به کارکردهای آن اشاره کرد و گفت: از زیبایی های مراسم امام حسین)ع( 
شفای بیماران و ایجاد پیوندی عمیق وصمیمی میان مردم از یک سو، ایجاد آرامش 
روان از دیگر سو و طرح مشکلات مردم محله در هیات ها و تشکیل بسیج همگانی 

برای حل آن مشکل می توان نام برد.

خرافه هایی که باید از محرم زدوده شود 

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به آسیب  
آسیب  های  داریم  توقع  گفت:  کشور،  در  اجتماعی  های 

اجتماعی درقم در مقایسه با دیگر شهرها کمتر باشد. 
مرتضی  دیدار  در  شنبه  سه  روز  یزدی  محمد  آیت  الله 
سقاییان  نژاد شهردار و مدیران شهر قم، با تاکید بر این که در 
سال  های اخیر سطح خدمات و امکانات شهری در قم رشد 
چشمگیری داشته است، افزود: ما در کنار رشدهای مادی و 

رفاهی خواهان رشد معنوی نیز در شهر قم هستیم.
وی با بیان این که هر نوع خدمتی در شهر قم صورت گیرد 
به حساب نظام مقدس اسلامی گذاشته می  شود، بیان کرد: 
این خدمات نمونه توانایی اسلام برای اداره کردن جامعه از 
هر نظر برای هر شرایطی است. وی با بیان این که در سال 
 های پس از پیروزی انقلاب خدمات جدیدی شکل گرفته 
است، خاطرنشان کرد: بسیاری از افرادی که سن کمتری دارند 
شرایط گذشته را باور نمی  کنند که چگونه اینهمه پیشرفت 
صورت گرفته است. آیت  الله یزدی با اشاره به مشکلاتی که 
برای سفر کردن در گذشته وجود داشته است، گفت: بسیاری 
از جوانان امروز باور نمی  کنند که مردم در گذشته برای تامین 

آب شرب مورد نیاز خود نیز با مشکل مواجه بودیم.
وی با تاکید بر این که گره  مشکلات بسیاری از شهر قم در 
سال  های اخیر باز شده است، گفت: شرایط طرح  های احداث 
شده نیز بسیار خوب است و با افتتاح طرح  های جدید به 
سمت شکل  گیری شهری مدرن هستیم که این امر برای قم 
آبرومندانه است. وی در ادامه گفت: امروز که مردم بیشتر به 
صورت آپارتمانی زندگی می کنند، وجود پارک  ها و تفریح در 

آن برای مردم ضروری است.
آیت الله یزدی با بیان این که شرایط فضای سبز در شهر 
بسیار خوب و مطلوب است، افزود: با وجود اقلیم کویری قم 
اقدامات خوبی صورت گرفته که نشان از تلاش ویژه در این 

زمینه است، اما در کنار این مساله به حوزه فرهنگ نیز باید 
توجه ویژه داشت. وی با اشاره به زائرپذیری شهر قم، بیان کرد: 
به جز زائرانی که از داخل کشور وارد قم می  شوند، افرادی نیز 
از کشورهای دیگر برای مراسم ها و نشست  های مختلف به قم 
سفر کرده و در حاشیه این سفر بازدیدهایی نیز از شهر دارند 
که باید مرجعی رسیدگی به این زائران خارجی را بر عهده 
داشته باشد. وی با تاکید بر خدمات ارزنده  ای که در شهرداری 
قم به مردم ارائه می  شود، گفت: مردم نیز باید قدردان خدماتی 

باشند که توسط این نهاد ارائه می  شود.
** سقائیان نژاد: ماندگاری زائران درقم زیر ۵ ساعت است

شهردار قم نیز در این دیدار با تاکید بر این که ماندگاری 
زائر در شهر قم زیر پنج ساعت است، گفت: اگر این ماندگاری 
به بیش از ۲۴ ساعت برسد، با توجه به این که سالیانه ۲۰ 

میلیون زائر وارد شهر قم می  شوند تحولی در اقتصاد شهر 
صورت می گیرد. سید مرتضی سقاییان نژاد به پیش  بینی 
طرح  های جذاب برای زائران و مسافران اشاره کرد و گفت: 
اجرای آکواریوم، تله سیژ، تله کابین، بوستان کوثر، باغ پرندگان، 
بوستان زائر، ساماندهی مسیرهای تاریخی و بهسازی چهل 

اختران می  تواند شرایط خوبی در شهر قم ایجاد کند.
وی با تاکید بر اینکه امروز شهرداری دارای نقشه راه است، 
گفت: برش برنامه سال 9۶ طبق برنامه قم ۱۴۰۰ با اعتباری 
بالغ بر ۲۲ هزار میلیارد ریال پیش  بینی شده و طرح  های 

متعدد در قالب آن تعریف شده است.
وی تصریح کرد: یکی از چالش های شهر قم بدهی ۱۶ هزار 
میلیارد ریالی به بانک  ها و سه هزار میلیارد ریالی به پیمانکاران 
بوده است و با جلساتی که برگزار شد، توانستیم حدود ۱۱ 

هزار میلیارد ریال از بدهی  ها را تهاتر کنیم و بار زیادی را از 
دوش شهرداری برداریم. سقائیان  نژاد با اشاره به رکود صنعت 
ساختمان در کشور، خاطرنشان کرد: امروز از نظر مالی در 
شرایط سختی قرار داریم ولی با این اوضاع رکود کشور هیچ 
قرضی گرفته نشده و از نظر پرداختی کارکنان مشکلی نداریم.

وی با اشاره به بدهی دولت به شهرداری قم، گفت: با پیگیری 
صورت گرفته توانستیم هفت هزار میلیارد ریال از بدهی  ها را 
به صورت اوراق خزانه دریافت کنیم و در این زمینه حمایت 
علما، مراجع تقلید، رئیس، نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
و مدیران استان بسیار اثرگذار بود. وی با بیان این که 9۸ درصد 
طرح  های نیمه تمام شهر به اتمام رسیده است، بیان کرد: 
تقاطع ۱۵ خرداد، رمپ و لوپ تونل غدیر، تقاطع مقداد، فاز اول 
و دوم بلوار آیت  الله بروجردی، فاز سوم بلوار زائر، زیرگذر پیامبر 
غیرهمسطح شهدای  تقاطع  انارستان،  مجتمع  اعظم)ص(، 
مدافع حرم و مجموعه پل  های 9 دی از جمله طرح  هایی 

است که مورد بهره  برداری قرار گرفته است.
سقاییان  نژاد با اشاره به اجرای طرح آسفالت معابر شهر 
قم، بیان کرد: سال گذشته بیش از ۲۴۰ هزار تن آسفالت در 
سطح معابر و شوارع شهر قم توزیع شد و امسال 3۰۰ هزار تن 
آسفالت را در برنامه داریم تا مشکلات معابر شهر کاهش یابد.

وی گفت: از محل اعتبارات سفر رهبر معظم انقلاب به قم 
درسال ۸9، ۲۵ بوستان در شهر احداث و ورودی جعفریه نیز 

ساماندهی شده است.
وی به کاشت بیش از ۵۰۰ هزار اصله درخت در شهر اشاره 
کرد و افزود: امسال نیز همین برنامه ادامه پیدا خواهد کرد و 

هر سال سه مترمربع سرانه فضای سبز را اضافه خواهیم کرد.
شهردار قم گفت: در صورتی که سرویس  بهداشتی مساجد 
به صورت عمومی در اختیار مردم قرار گیرد شهرداری اقدام به 

ساماندهی و بهسازی آنها خواهد کرد.

آیت الله یزدی در دیدار شهردار قم تاکید کرد

لزوم کاهش آسیب های اجتماعی درقم






